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Pozor, straší! 31. října se přišly odvážné děti do Kafíčka bát. Nemusíte mít strach, vše 
proběhlo sice s duchy, ale v duchu bezpečném a příjemném. Strašidelné povídání  
s kouzelnou babičkou Mirkou Michálkovou bylo úžasné. Děti bedlivě naslouchaly 
napínavým příběhům, které nám připomněly, že i Bystřice má svá tajemná a strašidelná 
místa i postavy. Děkujeme za neuvěřitelně krásné a poutavé vyprávění.

O víkendu 28.-29. října se v areálu Pod Barevnou uskutečnila oblíbená chovatelská 
výstava.  

Stavba vodovodu z ptačího pohledu. Bystřická podzimní lavička - u kašny 
nám díky kolektivu MKIC vznikl úžasný 
fotokoutek. 

Pan starosta přivítal nové občánky. Více 
na str. 22. 

FOTOZPRÁVY

V bystřickém informačním centru se 
dokonce cvičí! Jóga vsedě má obrovský 
úspěch. Všichni účastníci se nevešli nejen 
do záběru, ale skoro ani do Kafíčka. Zdravé 
město Bystřice rozdává radost z pohybu. 

Žáci 2. stupně se zúčastnili workshopů 
organizace Moje tělo je moje. Doufáme, že 
tento preventivní vzdělávací program 
přispěje k dobrým vztahům a respektu 
mezi spolužáky.

Školní parlament zasedal netradičně  
v nočních hodinách. Proběhla důležitá 
jednání, zvolila se nová předsedkyně 
(gratulujeme Anetě Rezkové) a snědlo se  
17 pizz.

Jednotka sboru dobrovolných hasičů 
provedla nácvik evakuace dětí v MŠ 
Bystřice.

Práce na komunitním centru pokračují.
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ÚVODNÍK

NENECHTE SI UJÍT!

Hlas Bystřice - zpravodaj města Bystřice, vychází 11x 
ročně (červenec a srpen dvojčíslo). 
Vydavatel: město Bystřice, IČ 00231525. Vychází od 
roku 1957. Náklad: 2 150 výtisků, registrováno  
u MKČR - E 10758. 
Odpovědná redaktorka: Kateřina Šilhová 
Grafická úprava a jazyková korektura: K. Šilhová
Adresa redakce: Ješutovo náměstí 14, 257 51 Bystřice 
Redakční rada:  D. Štěpánek (předseda), D. Říhová,  
V. Hřebíčková, B. Kristenová, R. Dvořáková,  
M. Michálková 
Redakce si vyhrazuje možnost redakční úpravy 
příspěvků. 
 

E-mail: zpravodaj@mestobystrice.cz 
Tel: 737 245 289
Pro osobní schůzky je vám redakce k dispozici 
v kanceláři na Ješutově nám. 14, v 1. patře (při vstupu 
do divadla), a to pro období od 13. 11. do 15. 12. 2023 
každý čtvrtek 8:30-10:30 hod, příp. dle předchozí 
telefonické domluvy. Otevírací hodiny kanceláře na 
další období se dozvíte v následujícím vydání Hlasu 
Bystřice.

PŘÍŠTÍ VYDÁNÍ

Uzávěrka příštího čísla  
je 27. listopadu 2023.

Příspěvky do Hlasu Bystřice posílejte 
na: zpravodaj@mestobystrice.cz. 
Fotografie přikládejte jako samostatné 
soubory v co nejlepší kvalitě (max. 10 
MB v každém e-mailu).  
Nemáte-li možnost použít e-mail, 
můžete příspěvky přinést osobně do 
infocentra na Ješutově náměstí. Pokyny 
pro přispěvatele, termíny uzávěrek 
a statut Hlasu Bystřice najdete na 
webových stránkách  
www.mestobystrice.cz.
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Text: Kateřina Šilhová, 
odpovědná redaktorka Hlasu Bystřice

Listy jsou důležitou 
součástí koloběhu  
života 

aké máte pocit, že s podzi-
mem na nás nepadá jen listí? 
Přichází čas plískanic, všu-
dypřítomného bláta, venku 

prostupuje člověkem nepříjemný chlad. 
Slunce brzy zapadá, do ničeho se nám 
nechce, chybí nám elán a chuť do života, 
zkrátka padá na nás únava a na někoho do-
padají možná i černé myšlenky.
Nezoufejte, příroda to velice dobře zařídi-
la, ona ví, jak nás v tomto období povzbudit 
a zahřát na duši. Stačí se podívat na pod-
zim jiným (v našem městě samozřejmě 
bystrým) okem, jednoduše z jiného úhlu 
pohledu. Tolik hřejivých barev pro nás do-
káže vykouzlit jen opravdu mocná čaroděj-
ka - magická příroda! 
A jelikož nám ta čarodějka tak vroucně 
pomáhá zbavit se smuteční nálady, pojď-
me jí tu starost o nás společně vrátit. Té-
matem listopadového Hlasu jsou odpady a  
v souvislosti s tím bychom chtěli každého 
dobrého člověka vyzvat, aby pomohl s pod-
zimním úklidem okolní krajiny. Když každý 
přiložíme ruku k dílu a třeba cestou z pro-
cházky z lesa odneseme nějaký ten nepo-
řádek, na jaře se nám příroda odmění ještě 
krásnějšími pohledy (kdo by se taky rád 
díval pod roztátým sněhem na nevzhledná 
zákoutí plná odpadků).
Někdo bude chtít možná přilepšit i zvěři, 
pomoct jí připravit se na zimu. Jak to udě-
lat správně a nezadělat jí spíše na trávicí 
potíže a jiné problémy, vám napoví článek 
uvnitř tohoto vydání. 
Dobré skutky pro přírodu nás jistě za-
hřejí v sychravém podzimu u srdce. A co 
nás může na podzim hřát dále? Tak tře-
ba kulturní život v Bystřici je protkán 
vřelou atmosférou. Máme za sebou tra-
diční Divadelní festival Ludvíka Němce,  
v Hlasu se dočtete, co nového nám letos 
přichystal. Děti se také pořádně zahřály, 
dokonce možná až zapotily při strašidel-
ném vyprávění v Kafíčku i na cestě v lam-
piónových průvodech. Svatý Martin nám 
otevře bránu do nového vinného ročníku. 
Milovníci dobrého vína si tak jistě přijdou 
na své, stejně jako návštěvníci svatomar-
tinských oslav a koncertů. A brzy se nám 

rozzáří hřejivým světlem vánoční stromy  
v Bystřici i v okolí. Ale to už předbíhám.
Vrátím-li se na chvíli ještě k podzimu a 
symbolu listopadu, ty barevné listy, co 
spadají na zem, stávají se důležitou sou-
částí koloběhu půdy a života. Tak věřím, 
že náš “bystřický list” - Hlas Bystřice, 
který padá do vašich schránek, je a bude 
důležitou součástí koloběhu bystřické-
ho života, že má ve vašich domovech své 
pevné místo. V době všeobecně dostupné 
techniky si mnozí již vyhledávají informa-
ce na internetu, sociálních sítích, a tak se 
možná může zpravodaj zdát být přežit-
kem? Doufám, že ne. Stále tu budou skalní 
příznivci listu papíru. Ať už proto, že tech-
niku odmítají nebo ji zkrátka moc neovlá-
dají, tak také proto, že v Hlasu se snažíme 
informace utřídit a shrnout za každý měsíc 
na jedno místo, dáváme dohromady zprá-
vy nejen z Bystřice, ale i z okolních míst 
a osad, hledáme zajímavé příběhy, máte  
k dispozici přehledný kalendář akcí a dal-
ší. A koneckonců ti, co nedají na techniku 
dopustit, mohou Hlasem listovat i online.

No a když už jsme u těch listů…tak sym-
bolický list padl také na mě, nováčka  
v redakci. Dovolte mi tímto, abych se 
představila jako nová odpovědná redak-
torka Hlasu Bystřice. Mým velkým přáním 
je, aby ten list dopadl na úrodnou půdu. 
Aby Hlas Bystřice byl nadále “hlasem” ne-
jen města, ale čím dál více také Hlasem 
vaším. Nebojte se prostřednictvím Hlasu 
skutečně promlouvat, k městu i k lidem, 
obohatit ho svými příspěvky, náměty, při-
pomínkami. Řekněte nám, co vám v Hlasu 
chybí, co byste rádi četli. Jaké informace 
jsou pro vás zajímavé a důležité. I když to 
bude něco nového a třeba i neotřelého a 
neobvyklého, každý nápad se počítá! 
Své náměty a připomínky k Hlasu Bystřice 
posílejte na zpravodaj@mestobystrice.cz. 
Za redakci děkuji a přeji krásný zbytek ba-
revného podzimu!

…A teď už můžeme společně obrátit list a za-
číst se do listopadového čísla Hlasu Bystřice.

T V Drachkově vzniká 
landartové dílo

Podívejte se, jak se 
participativní rozpočet podílí 

na krajinném umění 

Zapojte se do tvorby 
pocitové mapy 2023!

Dejte nám vědět, jak se na 
Bystřicku kde cítíte, je to 
důležité pro budoucnost 

našeho města

STRANA 8

Divadelní festival 
Ludvíka Němce 

Bystřici provází již 16. 
rokem. Jaký byl ten 

letošní?

Odkrýváme oponu. festivalu...

STRANA 18-19

STRANA 7
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ZPRÁVY Z JEDNÁNÍ

Zkrácená verze zápisu jednání Rady města Bystřice č. 23 ze dne 2. 10. 2023, č. 24 ze dne 9. 10. 2023 a č. 25 ze dne 23. 10. 2023. 
Plné verze naleznete na webových stránkách www.mestobystrice.cz. | Text: Denisa Říhová, PR města Bystřice 

VÝSTAVBA
Rada města schvaluje uzavření Dodatku 

č. 1 ke Smlouvě o dílo ze dne 8. 6. 2022  
k projektu „Rekonstrukce Ješutova ná-
městí a náměstí II. Odboje – projektová 
dokumentace, inženýrská činnost, autor-
ský dozor“ s firmou ofschem architekti 
s.r.o., a to z důvodu víceprací na rozšíření 
řešeného území. Celková cena zakázky 
bude navýšena na 5 046 000 Kč bez DPH. 

Rada města schvaluje vyhlášení veřejné 
zakázky "Projektová dokumentace nástav-
by a přístavby MŠ v Bystřici" za předpoklá-
danou cenu 915 000 Kč bez DPH.
VODOVOD A KANALIZACE 

Rada města schvaluje uzavření Dodatku 
č. 3 a změnového listu č. 2 ke Smlouvě  
o dílo ze dne 28. 1. 2022 k zakázce „Vodovod 
Bystřice“ s firmou VPK Suchý s.r.o. Správce 
komunikací Krajské správy a údržby silnic 
požaduje opravu druhé poloviny komuni-
kací III/1113 a III/1114 v šíři cca 3-3,4 metrů, 
dodatek je uzavírán za účelem navýšení 
ceny díla o 3 431 785,24 Kč bez DPH. Celková 
cena díla činí 92 720 753,32 Kč bez DPH.

Rada města doporučuje Zastupitelstvu 
města na jeho nejbližším zasedání schválit 
výši nájmu vodovodní infrastruktury pro 
rok 2024 v částce 900 000 Kč bez DPH a 
cenu vodného pro vodovody města Bystři-
ce v částce 66,00 Kč/m3 bez DPH.

Rada města doporučuje Zastupitelstvu 
města na jeho nejbližším zasedání schválit 
výši nájmu kanalizační infrastruktury pro 
rok 2024 v částce 300 000 Kč bez DPH a 
cenu stočného v městě Bystřici pro rok 
2024 ve výši 68,80 Kč/m3 bez DPH.
ŽIVOTNÍ PROSTŘEDÍ A VEŘEJNÝ POŘÁ-
DEK

Rada města bere na vědomí návrh na vy-
dání Obecně závazné vyhlášky města Byst-
řice k zajištění udržování čistoty veřejných 
prostranství, k ochraně životního prostře-
dí, zeleně v zástavbě a ostatní veřejné zele-
ně. Rada města doporučuje Zastupitelstvu 
města na jeho nejbližším zasedání tuto 
Obecně závaznou vyhlášku vydat.  

Rada města schvaluje uzavření Smlouvy 
o úhradě nákladů na likvidaci a soustře-
ďování vybraného plastového odpadu mezi 
městem Bystřice a Procter & Gamble Czech 
Republic s.r.o., IČ: 270 86 721.

Rada města bere na vědomí návrh Obec-

ně závazné vyhlášky města Bystřice o sta-
novení podmínek pro pořádání a průběh 
akcí typu technoparty a o zabezpečení 
místních záležitostí veřejného pořádku  
v souvislosti s jejich konáním. Rada města 
doporučuje Zastupitelstvu města na jeho 
nejbližším zasedání tuto Obecně závaznou 
vyhlášku vydat.
ZVÍŘATA

Rada města bere na vědomí návrh na vy-
dání Obecně závazné vyhlášky města Byst-
řice, kterou se stanovují pravidla pro po-
hyb psů na veřejném prostranství na 
území města Bystřice a kterou se ruší plat-
nost Obecně závazné vyhlášky města Byst-
řice ze dne 21. 4. 2010. Rada města doporu-
čuje Zastupitelstvu města na jeho 
nejbližším zasedání tuto Obecně závaznou 
vyhlášku vydat.
OSADNÍ VÝBORY

Rada města bere na vědomí seznam po-
žadavků osadních výborů na rok 2024. 
Rada ukládá Komisi pro strategické pláno-
vání roztřídění požadavků osadních výbo-
rů zaslaných odděleně i požadavků, které 
byly součástí zápisů z jednání OV na 3 kate-
gorie: požadavky na obnovu a údržbu, po-
žadavky vhodné k zařazení do Zásobníku 
projektů, požadavky nerealizovatelné nebo 
v rozporu se Strategií rozvoje města  
2020–2030 a ostatními strategickými do-
kumenty.

Rada města projednala a bere na vědomí 
zápisy z jednání osadních výborů: OV Toži-
ce ze dne 22. 9. 2023, OV Ouběnice ze dne 
20. 9. 2023, OV Nesvačily ze dne 26. 9. 2023, 
OV Kobylí a Plchov ze dne 20. 9. 2023, OV 
Drachkov ze dne 13. 9. 2023 a 20. 9. 2023, OV 
Líšno ze dne 26. 9. 2023, OV Radošovice ze 
dne 14. 9. 2023 a OV Jírovice ze dne 21. 8. 
2023.
DOPRAVA

Rada města bere na vědomí návrh 
Smlouvy o poskytnutí finančního příspěv-
ku mezi městem Bystřice a městem Bene-
šov ve formě finančního daru z rozpočtu 
města Benešov na financování opatření 
zvyšujících bezpečnost dopravy nebo ply-
nulost dopravy ve správním území města 
Bystřice.

Rada města schvaluje uzavření Smlouvy 
o spolupráci při modernizaci zastávkové-
ho informačního systému na území Stře-

dočeského kraje mezi městem Bystřice a 
Integrovanou dopravou Středočeského 
kraje, příspěvková organizace, IČ: 057 92 
291, za účelem provozu a realizace výměny 
stávajících označníků na vzájemně odsou-
hlasených zastávkách a nádražích autobu-
sové dopravy za označníky nové, dvou- 
tyčové, vybavené nízkoenergetickými in-
formačními panely s technologií E-Paper 
za cenu do 10 000 Kč ročně za kus (bez 
DPH).

Rada města bere na vědomí požadavek 
občanky osady Líšno, ohledně problema-
tické situace, týkající se parkování v uli-
cích v části zvané „V Parcelách“ a žádost 
předsedy osadního výboru o stanovení do-
pravního značení omezujícího vjezd ná-
kladních vozidel a jejich průjezd touto lo-
kalitou. Rada města ukládá Komisi pro 
dopravu rady města Bystřice, aby navrhla 
zadání pro zpracování studie dopravního 
značení v osadě Líšno v části zvané "V Par-
celách". V návrhu bude jasně formulováno, 
jaký druh dopravního značení v dané loka-
litě komise navrhuje. Před projednáním  
v Radě města umožní komise Osadnímu vý-
boru Líšno vyjádřit se písemně k předmět-
nému návrhu nebo vyvolá společné jednání.
FINANČNÍ DARY A PŘÍSPĚVKY

Rada města souhlasí s přijetím finanční-
ho daru pro příspěvkovou organizaci MŠ 
Bystřice od firmy VOSA MVS, s.r.o., IČ: 272 
41 840, a to ve výši 26 000 Kč.

Rada města bere na vědomí žádost o fi-
nanční příspěvek z fondu rady města ve 
výši 10 000 Kč na badmintonový turnaj, 
který se koná dne 25. 11. 2023. Rada města 
schvaluje uzavření Veřejnoprávní smlouvy 
o poskytnutí dotace k výše uvedenému 
účelu.

Rada města schvaluje Darovací smlouvu 
mezi městem Bystřice (obdarovaný) a Stře-
dočeským krajem (dárce), za účelem po-
skytnutí peněžních prostředků ve výši  
50 000 Kč z rozpočtu Středočeského kraje 
za ocenění v krajském kole soutěže Vesnice 
roku.
NÁKUPY

Rada města schvaluje nákup mulčovače 
TEHNOS MV200RLW v předpokládané hod-
notě 121 000 Kč (bez DPH) pro Letiště Be-
nešov, IČ: 667 81 93. Nákup bude realizován 
z výnosů z provozu Letiště Benešov.

www.mestobystrice.cz4

Nejbližší termín veřejného zasedání Zastupitelstva města Bystřice je 13. 12. 2023. 
Jednání můžete sledovat osobně v zasedací síni Městského úřadu Bystřice nebo se připojit k online přenosu. Odkaz na online 
přenos naleznete vždy v den konání na www.mestobystrice.cz v sekci aktuality nebo na našich sociálních sítích.

Jednání Rady města Bystřice

www.mestobystrice.cz4
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NAŠE ZASTUPITELSTVO | ZPRÁVY Z MĚSTA

Poznejte našeho zastupitele Petra Koubu

Jméno a příjmení: Petr Kouba
Rok narození: 1968
Bydliště (město/osada): Nesvačily
Povolání: Technik oddělení Výstavby, 
ČEZ Distribuce

MOHL BYSTE NÁM STRUČNĚ 
SHRNOUT VÁŠ ŽIVOTOPIS?
Narodil jsem se v Benešově, ale vyrůstal 
jsem ve Veselí nad Lužnicí. Díky 
prarodičům, kteří žili v Nesvačilech, 
jsem zde trávil téměř všechny prázdniny 
a mnoho víkendů. Natrvalo jsme se 
do Bystřice přestěhovali tři roky po 
narození první dcery, druhá dcera se nám 
narodila o 10 let později. V současnosti 
bydlíme v rodinném domě v Nesvačilech. 
Vystudoval jsem střední odbornou školu 
elektrotechnickou. V oboru jsem zůstal po 
celý svůj profesní život. Aktuálně pracuji 
ve společnosti ČEZ Distribuce jako technik 
oddělení Výstavby. 

JAKÉ JE VAŠE OBLÍBENÉ MÍSTO 
V BYSTŘICI A PROČ?
Samozřejmě Nesvačily. Beru to jako návrat 
ke kořenům. Žili zde moji předkové a se 
svou rodinou jsem tu zakotvil i já.  

JAKÉ MÍSTO NA CELÉ PLANETĚ 
POVAŽUJETE ZA NEJKRÁSNĚJŠÍ 
A PROČ?
Je těžké vybrat jedno. Ale obecně se mi líbí 
všechna místa s krásnou přírodou a milými 
lidmi.

JAKÝ JE VÁŠ NEJOBLÍBENĚJŠÍ 
ZPŮSOB RELAXACE PO 
NÁROČNÉM DNI?
Nejvíce mě nabíjí čas strávený s rodinou 
a mými dvěma vnuky. Odpočinu si i při 
práci na zahradě. 

JAKÉ JSOU VAŠE NEJVĚTŠÍ 
KONÍČKY A JAK SE K NIM 
DOSTÁVÁTE VE SVÉM ČASE?
Rád luštím křížovky a řeším logické rébusy, 
mám-li čas, sáhnu po dobré knize. V mlá-
dí jsem se věnoval mnoha sportům, teď už 
je spíš jen sleduji v televizi (hokej, biatlon). 
Zimu si ale bez lyžování nedovedu předsta-
vit.

JAKÝ JE VÁŠ NEJOBLÍBENĚJŠÍ 
FILM/KNIHA A JAKÝM ZPŮSOBEM 
VÁS OVLIVNIL/A?
Baví mě knihy o záhadách a tajemnu, mým 
oblíbeným autorem je Arnošt Vašíček. 
S chutí se také podívám na dobrou komedii 
nebo akční film. 

JAKÉ JSOU VAŠE PLÁNY DO BU- 
DOUCNA A JAKÉ JSOU VAŠE 
DLOUHODOBÉ CÍLE V OSOBNÍM 
I PRACOVNÍM ŽIVOTĚ?
Dělám práci, která mě naplňuje, a rád bych 
se jí věnoval co nejdéle. Tím nejdůležitěj-
ším v životě je pro mě spokojená rodina a 
dobré vztahy s dlouholetými přáteli.

JAKÉ BYLY VAŠE NEJVĚTŠÍ 
ÚSPĚCHY A NEJTĚŽŠÍ MOMENTY 
V OSOBNÍM ŽIVOTĚ A JAK JSTE SE 
S NIMI VYROVNÁVAL?
Největším životním úspěchem jsou mé 
dcery, které mi dělají velkou radost. Za 
úspěch považuji i stavbu rodinného domu 
v Nesvačilech, protože jsme ho z velké části 
stavěli svépomocí. 

NA ZÁVĚR: VÁŠ OBLÍBENÝ CITÁT, 
MOUDRO NEBO ŽIVOTNÍ MOTTO?
Celý život se řídím příslovím „S poctivostí 
nejdál dojdeš”.

5

Nominujte významné osobnosti  | Ceny města 
Bystřice 2023 jsou tady!

Vážení spoluobčané, je čas opět najít a vybrat 
ty nejvýjimečnější osobnosti, které si zaslouží 
poctu a ocenění v podobě Cen města Bystřice. 
Těšíme se na vaše nominace, které můžete zasí-
lat elektronicky až do konce roku, konkrétně do  
31. prosince 2023. Nominace jsou platné za celý 
kalendářní rok 2023.

Kategorie Cen města Bystřice pro rok 2023 jsou:
SPORTOVEC MĚSTA BYSTŘICE  

Znáte sportovce ve vašem okolí, jejichž úspěchy 
by neměly zůstat pouze mezi sportovními nad-
šenci? Nominujte je a dejte jim šanci na toto pres-
tižní ocenění.

OSOBNOST KULTURNÍHO A SPO-
LEČENSKÉHO ŽIVOTA 
Pojďme ocenit jedince, kteří významně přispíva-
jí k oživení kulturního a společenského dění ve 
městě.

ÚSPĚCHY DĚTÍ A MLÁDEŽE DO 18 
LET 
Nominujte mladé talenty, kteří dosahují výjimeč-
ných výsledků v jakékoliv disciplíně. Pošlete nám 
jejich příběh.

VÝJIMEČNÝ ČIN 
Tato kategorie je určena těm, kteří se stali hrdiny 
svými nezištnými a výjimečnými činy. Mohou to 
být například lidé, kteří zachránili život nebo po-
mohli v krizové situaci. 

Podmínkou je, aby kandidát byl občanem města 
Bystřice. Nominovat můžete pomocí interaktiv-
ního formuláře, který naleznete na našem webu. 
Po uzavření nominací pověřená pracovní sku-
pina města Bystřice vyhodnotí všechny návrhy a 
předloží je Radě města ke schválení. Slavnostní 
předávání cen proběhne v divadle U Jelena. Vý-
herci v jednotlivých kategoriích obdrží hodnotné 

ceny, finanční odměnu, ale také veřejné uznání a 
zápis do historie našeho města.

Nominace jsou otevřené až do 31. 12. 2023. Ne-
nechte si ujít příležitost poukázat na ty, kteří re-
prezentují naše město nebo činí naše město ještě 
lepším místem k životu.

Předem děkujeme za vaši aktivní účast a za 
všechny nominace. Více informací najdete v od-
kazu níže.

Text: Denisa Říhová, PR města Bystřice

5

Odkaz: https://www.mestobystrice.
cz/mesto/ceny-mesta-bystrice/

Naskenute kód:  
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Zajímá nás váš názor na budoucnost 
Bystřicka | Jak dopadlo veřejné fórum 

“Desatero problémů Bystřice”? 
Text a foto: Denisa Říhová, PR města Bystřice  

Veřejná fóra jsou důležitou součástí de-
mokracie a otevřeného dialogu mezi 
městem a lidmi, kteří v něm žijí. Občané 
tak mohou vyjádřit své názory, sdělit své 
potřeby a priority a aktivně se podílet 
na rozhodování o budoucnosti města a 
okolních osad, stávají se tak aktivními 
účastníky veřejného života. Taková spo-
lečná setkání zvyšují transparentnost, 
prohlubuje se spolupráce mezi městem a 
obyvateli a dávají nám příležitost zapojit 
různé perspektivy, zkušenosti a doved-
nosti občanů do procesu rozhodování.
Proč jsme se rozhodli uspořádat veřejné 
fórum v Bystřici? Důvodem je naše pev-
né přesvědčení, že občané jsou nejcen-
nějším zdrojem informací a názorů pro 
budoucnost města. Chceme, aby naši ob-
čané měli možnost sdílet své myšlenky a 
priority, a tím přispět k vytvoření lepšího 
a životaschopného města pro všechny.
Nedávné veřejné fórum nám poskytlo dů-
ležitý náhled na to, co naši občané pova-
žují za klíčové problémy a priority. Iden-
tifikovali jsme řadu oblastí, na kterých 
budeme pracovat.

"DESATERO PROBLÉMŮ BYSTŘICE"
A jak by tedy měla vypadat budouc-
nost Bystřicka? To byla hlavní otázka, 
která nás provázela celým večerem ve-
řejného fóra, které jsme nazvali "De-
satero problémů Bystřice" a konalo se 
10. 10. 2023 v sále hostince U Hlaváčků. 
Na začátku starosta Michal Hodík pre-
zentoval dokončené i plánované projek-
ty města, aby se náměty neduplikovaly  
s podněty, které jsou již rozpracované. 
Během večera bylo pro účastníky připra-
veno drobné občerstvení, kulturní vložka  
 

v podobě hudebního vystoupení ZUŠ Be-
nešov a nechyběla ani tombola s hodnot-
nými cenami. Mezi přítomnými jsme vi-
děli zástupce vedení města a zastupitele.
Na fóru jsme se zaměřili na široké spek-
trum témat, jako je správa veřejných 
věcí a územní rozvoj, životní prostředí, 
doprava, bezpečnost, zdravotnictví a 
sociální oblast, ale také místní ekono-
mika, podnikání, vzdělávání, kultura, 
sport a tradiční hodnoty našeho města. 
U každého tematického stolu vznikaly 
konkrétní nápady. Účastníci mohli mezi 
jednotlivými stoly přecházet. Po diskusi 
se nám podařilo najít 16 klíčových pod-
nětů, kterým přítomní občané posléze 
přiřazovali bodové hodnocení. Zde jsou 
seřazeny abecedně:

1. Biotop nebo revitalizace koupaliště
2. Doplnění koncepce rekreační a nemo-
torové dopravy v územním plánu
3. Kino (promítání filmů v místním divadle)
4. Posilovna
5. Radar na 50 km/h v ulici Dr. E. Beneše 
v oblasti hráze u splavu
6. Rekonstrukce sportovního areálu Bys-
třice
7. Rekonstrukce vnitřních prostor zdra-
votního střediska
8. Rozšíření průmyslové zóny
9. Řešit smog z kotlů na tuhá paliva
10. Startovací byty pro mladé
11. Turistické ubytování
12. Úprava venkovního prostředí areálu ZŠ
13. Vzdělávání seniorů (univerzita 3. věku)
14. Vyšší počet parkovacích míst
15. Vytvořit v ÚP podmínky pro tvorbu 
ubytovacích kapacit
16. Výřez keřů na křižovatkách

V návaznosti na veřejné fórum pokraču-
jeme v tomto dialogu. K tomu nám po-
slouží veřejná anketa. Cílem ankety je 
ověřit, zda názor širší veřejnosti odpoví-
dá prioritám stanoveným na akci. Získá-
me tak tzv. ověřené priority “10P”, které 
povedou naše kroky správným směrem a 
naše město se bude vyvíjet tak, jak si ho 
opravdu přejete.

Vaše aktivní zapojení je pro nás nepostra-
datelné a děkujeme, že jste součástí tohoto 

dění. Průběžně vás budeme informovat  
o vývoji a společně budeme budovat lepší 

budoucnost pro naše město.   

www.mestobystrice.czwww.mestobystrice.cz

Aktivita pocitové mapy probíhá v rámci projektu "PART-NET",  
podpořeného grantem z fondů EHP 2014-2021. 

66

Po diskusi se nám po-
dařilo najít 16 klíčových 
podnětů, kterým přítom-
ní občané posléze přiřa-
zovali bodové hodnocení 
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Zapojte se s námi do tvorby Pocitové mapy 2023! 

Milí spoluobčané, v současnosti máte 
jedinečnou příležitost aktivně se podílet 
na tvorbě online pocitové mapy našeho 
Bystřicka. 

K ČEMU MAPA SLOUŽÍ?
Tato mapa nám poskytne cenný vhled do 
toho, jak se cítíte v různých koutech naše-
ho města a přilehlých osad, kde nacházíte 

komfort a naopak, na která místa 
bychom se měli zaměřit a usilovat  
o jejich zlepšení.
Vaše názory a zkušenosti jsou pro 
nás klíčové. Podělte se s námi o své 
pocity ohledně současného stavu  
i budoucího vývoje Bystřicka. Vyjá-
dřete na mapě své dojmy a postře-
hy týkající se těchto otázek:

Kde je vám v Bystřicku příjemně 
a kde ne? 

Existuje místo, kde se necítíte 
bezpečně? 

Jaká veřejná prostranství pova-
žujete za nepříjemná či neatraktiv-
ní a potřebovala by podle vás úpra-
vu? 

Chybí vám na některých místech 
kontejnerová stání na tříděný od-
pad? 

Jaké místo se za poslední dva 
roky zlepšilo? 

Kde vám nejvíce chybí parkovací 
místa?
To všechno jsou otázky, na které 
potřebujeme znát vaše odpově-

di. Pomohou nám lépe porozumět vašim 
potřebám a názorům tak, abychom mohli 
pracovat na zlepšeních.

JAK NA TO?
Je to opravdu rychlé a jednoduché. Po-
citovou mapu najdete na https://pocito-
vamapa.nszm.cz/bystrice-2023 (můžete 
využít i přiložený QR kód) a po otevření 
odkazu ji hned můžete začít plnit. Dopo-
ručujeme mapu otevírat na zařízeních  
s větších displejem, ať ji hezky a čitelně 
vidíte. Co se týče ovládání mapy, může-
te ji přiblížit či oddálit pomocí rolovacího 
kolečka a posunovat mapu přidržením le-
vého tlačítka. V pravé části obrazovky se 
pak zobrazuje otázka, v levé části přidá-
váte vaše odpovědi v podobě připichování 
bodů do mapy.

Text: Text: Denisa Říhová, PR města Bystřice; Iva Dvořáková, koordinátorka Zdravého města Bystřice
Ilustrační foto - zdroj: snímky webové stránky https://pocitovamapa.nszm.cz/bystrice-2023

ZPRÁVY Z MĚSTA

Snímek formuláře pocitové mapy. Zde stačí 
kliknout na zelené tlačítko a umístit bod na mapu. 

Po připíchnutí bodu na mapu se zobrazí 
dialogové okno, do kterého můžete napsat svůj 
komentář. Pak jednoduše přejděte na další krok.

Kontakt: iva.dvorakova@mestobystrice.cz
Odkaz: https://pocitovamapa.nszm.cz/bystrice-2023
Naskenujte QR kód a můžete hned začít plnit mapu.  

Předem vám děkujeme za čas, který 
věnujete vyplnění pocitové mapy. Pokud 

byste měli jakékoliv otázky, neváhejte nás 
kontaktovat.

Váš rozpočet | Sbíráme nápady

CO KDYBYSTE MĚLI V KAPSE  
300 000 KČ? 
Rádi bychom vás vyzvali k účasti v naší 
nové veřejné anketě, která nám pomůže 
shromáždit vaše nápady na nové projek-
ty, které byste právě vy chtěli realizovat  
v Bystřici a přilehlých osadách. Z nápadů 
mohou později vzniknout projekty, které 
budou financované z “VAŠEHO ROZPOČ-
TU”. Město Bystřice již pátým rokem vy-
členilo participativní rozpočet –  tj. část 
rozpočtu města Bystřice, který je ve va-
šich rukou! Je to skvělá příležitost, jak se 
můžete aktivně podílet na vývoji veřejné-

ho prostoru.
Pokud máte na srdci nějaký konkrétní ná-
mět, chceme to slyšet. Může to být cokoli 
do hodnoty 300 000 Kč, od opravy chod-
níků, výsadbu zeleně až po instalaci dal-
ších laviček pro odpočinek.  Může to být  
i drobnost, která vám zlepší život v mís-
tě, kde žijete. Při skromnějších nápadech 
jich alespoň budeme moci realizovat více. 
Váš názor je pro nás důležitý a zapoje-
ní do ankety je velmi jednoduché. Stačí 
vyplnit odpověď v anketě přes přiložený 
QR kód nebo přes odkaz. Nezapomeňte 
také uvést místo, kde byste chtěli váš ná-

pad realizovat. A nebojte! Nemusíte teď 
zpracovávat žádnou projektovou doku-
mentaci ani rozpočet. Stačí jen váš názor.
Těšíme se na vaše nápady!

Text: Denisa Říhová, PR města Bystřice  

Aktivita pocitové mapy probíhá v rámci 
projektu "PART-NET", podpořeného 
grantem z fondů EHP 2014-2021. 

Odkaz na anketu: https://www.
mestobystrice.cz/mesto/zdrave-a-
bezpecne-mesto/kampane-zdraveho-
mesta/participativni-rozpocet/2024/

Naskenute kód a anketa se vám hned 
zobrazí:  
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V  průběhu září byly zahájeny práce 
na realizaci projektu „Revitalizace 
návsi obce Drachkov“.
 
S projektem, umístěným na nevyužívané 
louce uprostřed Drachkova, vyhrálo Ob-
čanské sdružení Špejchar Drachkov, z.s. 
letošní ročník participativního rozpoč-
tu.  Vzniknout zde má místo duchovního 
zastavení podle návrhu ak. sochaře prof. 
Kurta Gebauera, dr. h. c. mult. a zjedno-
dušeně jej lze popsat jako vyvýšený ost-
rov pevné půdy uprostřed nivní louky 
s  třemi objekty: pyramidou, křížkem a 
lavičkou. 
Před samotným zahájením prací přepra-
coval autor původní projekt tak, aby 
ochránil dílo před zvýšenou spodní vo-
dou a přesunul jej do sušší části louky. 
Nyní je již na místě realizace vidět obvod 
ostrůvku z  navršených kamenů, na pří-
stupové pěšině od silnice je položena 
zhutnělá podkladní mlatová vrstva a v sa-
motném středu ostrůvku podloží, na kte-
rém se brzy objeví skládaná kamenná  
pyramida. V  Drachkově tak vzniká lan-
dartové neboli krajinné umělecké dílo, 
díky kterému bude  Bystřice zas o další 
zajímavé místo bohatší.  

V Drachkově vzniká landartové dílo
Text a foto: Michaela kaprálková, projektová manažerka města Bystřice

Jak překlad slov napoví (z angl. land = země, art = umění), landartové kompozice jsou 
uměleká díla, která v galerii nenajdete. Jejich výstavní síní je totiž volná příroda. Ten-
to umělecký styl má kořeny v Americe již v 60. a 70. letech 20. století. Jsou v něm vy- 
užívány přírodní materiály: kameny, písek, půda, dřevo, rostliny, dokonce i sníh, led 
a další. Nejde ani tak o to, že by autor umístil své umělecké dílo do krajiny, samotné 
umění v přírodě přímo vzniká a je pomocí ní také tvořeno.

Revitalizace návsi v Drachkově se nese v duchu přírody.

Co je land art?
Text: Kateřina Šilhová, redakce
Zdroj: https://is.muni.cz/el/ped/jaro217/ZS1BK_IVU2/9._Land_Art.pdf

Park u kostela vybojoval 6. místo  
v celostátní soutěži

Bystřický Park u kostela se letos zúčastnil celo-
státní soutěže PARK ROKU 2023, kterou pořá-
dal Svaz zakládání a údržby zeleně, z.s. společ-
ně se Společností pro zahradní a krajinářskou 
tvorbu, z.s., a to pod záštitou ministra životního 
prostředí Petra Hladíka a místopředsedy vlády a 
ministra pro místní rozvoj Ivana Bartoše. Slav-
nostní vyhlášení výsledků a prezentace soutěž-
ních děl proběhla 19. 10. 2023 v Humpolci.
Letošní ročník soutěže byl největším a nejsilněj-

ším ze všech, které doposud proběhly. Do soutě-
že se přihlásilo rekordních třicet děl krajinářské 
architektury z celé země. Konkurence byla velká, 
stejně jako rozmanitost děl. Ve výběru byla díla 
různých měřítek a různých investic, i v řádech 
desítek miliónů korun od prestižních českých 
krajinářských architektů. Vzhledem k takovému 
množství přihlášených porota osobně navštívila 
a zhodnotila pouze 13 z nich. Zbytek měl ale po-
řád možnost vyhrát cenu veřejnosti a byl mediál-

ně propagován.
Na prvním místě zcela oprávněně skončil Park 
na Moravském náměstí v Brně. Dále bylo uděle-
no několik čestných uznání a dalších rozmani-
tých cen.
Cenu veřejnosti ze zmiňovaných třiceti děl zís-
kala Zahrada vily Panowských v Ivančicích. A  
v této obrovské konkurenci skončil náš bystřic-
ký Park u kostela na krásném šestém místě. Dě-
kujeme všem, kteří se zapojili do hlasování!

Text: Vít Dvořák, zahradní a krajinářský architekt | Foto: Jaromír Nigrin

Park u kostela rozkvétá! Laviček je dost pro každého - v parku 
můžete posedět a načerpat energii  
z přírody.

Park z ptačí perspektivy. 
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V projektu "Park Pod Barevnou" připravuje-
me místo pro procházky, setkávání a trávení 
volného času. Má tak vzniknout kvalitní kus 
přírody pro nás všechny: rodiny, přátele, 
školní třídy, seniory i rodiče s kočárky. Žá-
dost o stavební povolení a územní rozhod-
nutí je již podána. Nyní činíme kroky, které 
nezbytně předchází podání žádosti o dotaci.  
V měsíci říjnu jsme vám projekt představi-
li podrobně na veřejném setkání. Co v sou-
časném stavu projekt zahrnuje a jaké otázky 
nejvíce zajímaly přítomné občany?

V úterý 3. října se sešli občané Bystřice v za-
sedací síni městského úřadu na akci s názvem 
"Informační schůzka Park Pod Barevnou". Se-
známili jsme zde občany s plánovaným pro-
jektem města, který slibuje zlepšit oblast vol-
nočasových aktivit a životního prostředí.
Setkání moderoval Radek Sedlmaier. Prezen-
tace projektu se ujali Ing. arch. Ondřej Chudý 
a starosta Michal Hodík. Neméně důležitou 
součástí byla fyzická přítomnost občanů, kteří 
přispívali do diskuze svými nápady a podněty.  
“Vycházíme z požadavků, které občané vy-
jádřili již v roce 2014 a které průběžně dopl-
ňujeme a aktualizujeme na základně dalších 
osobních jednání s občany. Jedním z dílčích 
cílů projektu je propojení Líšna přes Čeper-
ku až po základní školu. To má za cíl poskyt-
nout bezpečné trasy pro pěší a cyklisty,”
upozornil starosta Michal Hodík. 

Díky plánovanému parku můžeme získat ne-
jen chybějící propojení v Bystřici, ale hlavně 
proměnu stávajícího nevyužitého prostoru. 

DISKUSE S OBČANY
Na veřejné schůzce proběhla rozprava,  
v rámci které se občané vyjadřovali k důleži-
tosti jednotlivých prvků a navrhovali drob-
né změny. Přítomní diskutovali vzdálenost 
od veřejných toalet, způsoby využití hřiště, 
nároky na údržbu parku a dostatečnou ka-
pacitu parkovacích míst. Touha po možnos-
ti ohniště či místu pro grilování se potvrdila  
i na veřejném diskuzním fóru, které proběhlo 
rovněž v říjnu 2023. "Park Pod Barevnou" má 
potenciál naplnit potřeby občanů a pozitivně 
tak přispět k rozmanitosti volnočasových ak-
tivit, a to téměř v centru města.

Koncept projektu se vyvíjí. Paralelně se při-
pravujeme na žádost o dotaci, ale ještě není 
vyhráno.  K podání žádosti o dotaci je klíčové 
vyjádření Agentury ochrany přírody a krajiny 
ČR (AOPK ČR). Probíhají jednání, abychom 
získali od agentury kladné stanovisko. Záro-
veň zpracováváme studii proveditelnosti, kte-
rá posuzuje efektivnost investičního záměru. 
Předpokládané náklady tvoří 8 347 107 Kč bez 
DPH, přičemž 70 % by pokryla dotace z vyhlá-
šené výzvy Integrovaného regionálního ope-
račního programu (IROP) č. 63 – Zelená infra-
struktura měst a obcí a ochrana obyvatelstva.

A CO NÁS ČEKÁ? 
Věříme, že realizace bude mít pozitivní do-
pad na život v Bystřici. Plánovaný park se 
bude nacházet na soutoku Konopišťského a 
Vyzradilského potoka, což je klidná lokalita  
v blízkosti rodinných domů a sběrného dvora. 
Toto území má výjimečný význam díky svému 
půdnímu složení a biodiverzitě v okolí Splav-
ského rybníka.

JAKÉ HLAVNÍ PRVKY PROJEKT 
OBSAHUJE? 

Úprava potoka: Navrátit jeho přírodní tvar a 
zvýraznit středovou část parku. 

Mokřad a periodická tůň: Středová část 
parku se změní na periodickou tůň s mokřa-
dem, což přidá přírodní charakter. Periodická 
tůň je sezónní nebo dočasná vodní plocha, která 
se objevuje a mizí v závislosti na klimatických 
podmínkách.

Cesty: Budou mít šířku 1,5 m a jejich povrch 
bude co nejvíce přirozený.

Mobiliář: Park bude vybaven lavičkami, od-
padkovými koši a místem pro ohniště a grilo-
vání.

Lávky: Pro překonání potoků se plánují vy-
budovat dvě lávky.

Ohniště a místo na grilování: Tento prostor 
by měl být poblíž soutoku potoků.

Malé a velké molo: Chystají se dvě mola  
s výhledem na kostel a soutok potoků.

Venkovní posilovna/hřiště: Prostor bude 
také určen pro venkovní posilovnu, workout a 
sportovní aktivity.

Parkovací místa: Plánuje se vytvoření par-
kovacích míst poblíž klubu chovatelů a sběr-
ného dvora.

Iva Dvořáková, koordinátorka Zdravého měs-
ta Bystřice, zdůraznila: “Veřejná projednání 
jsou klíčová pro zapojení občanů do diskuse  
o rozvoji regionu. Umožňují jim spolurozho-
dovat o důležitých tématech. Projekt Park Pod 
Barevnou je skvělou příležitostí pro dialog a 
aktivní zapojení občanů na vytvoření příjem-
ného prostředí pro život v Bystřici.”

Velmi si vážíme vaší aktivní účasti na infor-
mační schůzce a podpory. Vaše názory a 
připomínky jsou pro nás velmi hodnotné. 

Společně můžeme vytvořit nádherný park pro 
Bystřici a naše občany.  

Nový poklad v srdci Bystřice? 
Představení projektu Park Pod 
Barevnou Text: Denisa Říhová, PR města Bystřice 

1. Zpevněné parkové plochy | 2. Lávka č. 1 | 3. Lávka č. 2 | 4. Molo č. 1  |  
5. Molo č. 2 | 6. Molo č. 3 | 7. Ohniště | 8. Místo na grilování | 9. Periodická 
tůň a úprava břehu potoka | 10. Herní prvek č. 1 | 11. Herní prvek č. 2 |  
12. Workout – sestava | 13. Workout – most | 14. Mobiliář

Koordinační situační výkres, zdroj: Projektová dokumentace

 Výkres projektu z perspektivy, zdroj: Studie 
proveditelnosti, Ing. arch. Ondřej Chudý, červen 2023
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Rozšiřování mateřské a základní školy: 
Reagujeme na narůstající počet obyvatel 

Bystřice
Text: Denisa Říhová, PR města Bystřice | Foto - zdroj: Studie proveditelnosti záměru MŠ Bystřice - navýšení 

kapacity (dostavba); Architektonická studie Základní škola Bystřice, nástavba 2 odborných tříd; 
Studie proveditelnosti, Lesní mateřská škola - Jírovice u Bystřice

Bystřice připravuje pro své obyvatele zásadní 
změny. S narůstajícím počtem obyvatel se chys-
táme na rozšíření mateřské a základní školy. 
Jako nejvhodnější se ukázala varianta rozšíření 
kapacit školy tím, že se detašované pracoviště 
mateřské školy (v základní škole) přesune do 
objektu stávající mateřské školy. Tím se uvolní 
prostory v ZŠ. Po stavebních úpravách dojde 
k dalšímu rozšíření základní i mateřské školy. 
Pro alternativněji smýšlející rodiče bude vybu-
dována lesní školka v Jarkovicích.

Pokud v Bystřici žijete, jistě jste zaznamenali, že 
počet obyvatel města neustále roste. S tímto ná-
růstem je spojen i zvýšený počet dětí, které po-
třebují kvalitní vzdělání. Proto jsme se rozhodli 
rozšířit kapacity naší mateřské a základní školy. 
Podle Strategického plánu 2020-2030 nás bude 
do roku 2030 v území více než 5000. Z toho plyne 
jasné zadání pro politické vedení města připravit 
plán rozvoje ZŠ a MŠ s cílem navýšení kapacit.

ROZŠÍŘENÍ KAPACITY MŠ
Naše studie potvrdila, že rozšíření mateřské ško-
ly je možné a splňujeme všechny hygienické nor-
my. Projekt rozšíření kapacity mateřské školy je 
zaměřen na efektivní využití stávajícího prosto-
ru a rozšíření plochy pro výuku. Areál mateřské 
školy sestává ze dvou sekcí - sekce A, což je pů-
vodní budova, a sekce B, která byla později při-
stavěna. Oba objekty jsou propojeny spojovacím 
krčkem v prvním a druhém nadzemním podlaží. 
Budovy jsou podsklepené a většinou mají dvě 
nadzemní podlaží.
Plocha možného rozšíření se nachází na vý-
chodní straně pozemku. Případná dostavba by 
provozně navazovala na sekci A. Tato sekce je 
patrová podsklepená budova nepravidelného 
půdorysu. V rámci studie proveditelnosti bylo 
nalezeno několik variant rozšíření kapacity ma-
teřské školy. Nakonec jsme vybrali takovou, která 
poskytne maximální kapacitu pro naše nejmen-
ší. Současně jsme připravili studii na realizaci 
lesní školky v Jarkovicích, která by ještě více na-
výšila naši kapacitu a vnesla by různorodost do 
nabídky předškolního vzdělávání.

JAKÉ JSOU VÝHODY PRO MŠ?
Rozšířená mateřská škola bude mít výhodu  
v tom, že budou mít vše na jednom místě. To zvýší 

efektivitu provozu a poskytne řadu dalších výhod. 
Areál MŠ v Družstevní ulici se rozšíří o 4 třídy  
s kapacitou až 112 dětí. Do jedné třídy se přesune 
třída z detašovaného pracoviště (max. 28 dětí). 
Druhá třída už je částečně naplněna stávající tří-
dou o 18 dětech (bude rozšířena na max. 28 dětí). 
Nově tedy vzniká 10 + 28 + 28, tj. 66 míst. Lesní 
mateřská škola nabídne dalších 28 míst. Celková 
kapacita všech pracovišť mateřské školy vzros-
te až o nových 94 dětí. Lesní školku jsme měli  
v rozpočtu již v roce 2020, ale 3 roky jsme čekali 
na změnu územního plánu, abychom mohli na 

pozemku stavět školské zařízení.

V ZŠ VZNIKNOU ODBORNÉ UČEBNY
Ve chvíli, kdy se rozšíří mateřská škola v Druž-
stevní ulici a zanikne detašované pracoviště MŠ 
v prostorech ZŠ, uvolní se prostory pro potřebné 
rozšíření základní školy. Začínáme plánovat dvě 
nové specializované třídy pro chemii/fyziku a 
přírodopis. Tyto třídy budou situovány nad šat-
nami prvního stupně.

Požadavky na vyšší kapacitu jsou čím dál větší, ale 
nebojte se. Našli jsme řešení, které rozšíří mateřskou  
i základní školu. Zároveň plánujeme rozšířit nabídku  
o alternativnější mateřskou školu. Celkem vznikne až 
94 nových míst.

Rozšíření mateřské školy - 3D model

Rozšíření mateřské školy - výkresy
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Vizualizace ZŠ bez nástavby

Lesní mateřská škola - 3D model (pracovní verze ze dne 11. 10. 2023) 

ZPRÁVY Z MĚSTA

PLÁNOVANÉ STAVEBNÍ ÚPRAVY ZŠ
Aby bylo možné do základní školy umístit více 
žáků, je potřeba provést několik stavebních 
úprav. Ve stávajícím prostoru, který byl původně 
vytvořen v 80. letech minulého století, plánujeme 
odstranit stropní konstrukci a následně instalo-
vat novou železobetonovou desku, což je nezbyt-
né kvůli zvýšenému zatížení.
Přístup do nových tříd bude zajištěn stávající 
chodbou, kde bude vybourán parapet a osazené 
nové dveře. Navrhované třídy budou vybaveny 
pro konkrétní odborné předměty; na západní 
straně bude učebna pro fyziku a chemii s kapaci-
tou pro 30 žáků. Na východní straně bude učebna 
primárně pro biologii a jiné odborné předměty  
s kapacitou pro 24 žáků. Oba prostory budou vy-
baveny školním nábytkem a dostatečným úlož-
ným prostorem.
Výběr barev a materiálů bude světlý pro 
optimální osvětlení místnosti. Venkov-
ní fasáda nástavby bude vzhledově přizpů-
sobená okolí – to znamená bílou omítku a antra-
citová okna. Pro dosažení optimálního oslunění 
a přirozeného osvětlení tříd budou instalovány 

střešní světlíky. Toto řešení rozšíří školu, aniž by 
bylo nutné výrazně měnit stávající prostory.

V souvislosti s tématem je třeba zmínit, že pro 
další potřebné rozšíření základní školy si nechá-
váme v záloze celou budovu školy v Ouběnicích se 
třemi třídami.

V případě základní školy jsme již ve fázi vzniku 
projektové dokumentace, v případě mateřské 
školy probíhá soutěž na zhotovitele projekto-

vých dokumentací. Celý projekt ukazuje na vý-
znam, který město Bystřice přikládá kvalitnímu 
a modernímu vzdělání. Rozšířením kapacity 
základní školy se otevírají nové možnosti pro 
větší počet žáků, kteří se mohou těšit na nové, 
moderní a dobře vybavené prostory pro své stu-
dium.
Těšíme se na nové možnosti, které přináší rozší-
ření našich škol a věříme, že tím ještě více při-
spějeme k rozvoji našeho města.

Vizualizace ZŠ s nástavbou

Vizualizace interiéru učebny chemie Vizualizace interiéru učebny biologie
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Bystřice investuje do životního prostředí | Nový 
automobil pro svoz odpadů zahájil svou službu

Text: Denisa Říhová, PR města Bystřice; Jan Kráčmera, ředitel společnosti Služby Bystřice s.r.o.; Tomáš Semrád, 
jednatel společnosti Služby Bystřice s.r.o.; Michal Hodík, starosta města Bystřice | Foto: Denisa Říhová; Tomáš Semrád

PROČ JSME POŘÍDILI NOVÝ AUTO-
MOBIL?
Primárním důvodem, proč jsme pořídili nový 
automobil, byla příprava na zavedení svozu 
BIO odpadu, který bude spuštěn v příštím roce  
s podporou dotace. Vozidlo má uzpůsobenou 
nástavbu pro svoz BIO odpadu a občané si tak  
v budoucnu po vytřídění BIO složky mohou snížit 
objem odpadu směsného. Vůz však není určen 
jen pro svoz BIO odpadu, ale také pro všechny 
další druhy odpadů, které pro město sváží Služby 
Bystřice s.r.o.  Tímto krokem se snažíme podpo-
řit ekologické řešení odpadového hospodářství.

TECHNICKÉ SPECIFIKACE VOZIDLA
Automobil značky Volvo FMX 380 je vznětový řa-
dový šestiválec o výkonu 280 kW a má třínápravo-
vý podvozek.Nákladový prostor má objem 21 m3, 
což umožňuje přepravu až 10,6 tun odpadu. Toto 
vozidlo je připraveno na náročné úkoly spojené  
s odpadovým hospodářstvím.

NAŠE AUTO JE PŘIPRAVENÉ NA BU-
DOUCNOST
Při výběru nového vozu jsme brali v úvahu zku-
šenosti s dosavadním svozem a zároveň jsme 
se nachystali na budoucnost. Sledovali jsme, co 

bude v následujících letech nezbytné z hlediska 
bezpečnosti práce a změn v legislativě týkající se 
nakládání s odpady. 
Jednou z jeho klíčových vlastností je tedy připra-
venost auta na budoucí změny v systému svozu 
odpadu. Vůz umožňuje identifikaci svozových 
nádob pomocí čipu a vážení hmotnosti sváže-
ného směsného komunálního odpadu. Tato 
technologie je důležitá pro případný přechod na 
systém platby za skutečně svezenou hmotnost 
odpadu. Auto má i další důležitý prvek. Doká-
že automaticky a bezkontaktně předat údaje do 
centrálního systému evidence odpadu, jakmile 
dojede na základnu. Díky tomu budeme schopni 
sbírat data o počtu nebo objemu svozových ná-
dob a také data o skutečných hmotnostech svá-
ženého odpadu, a to jak u směsného odpadu, tak 
i u tříděných druhů komunálního odpadu.
 
FINANCOVÁNÍ A DLOUHODOBÉ 
PLÁNY
Cena nového automobilu činila 6 250 000 Kč 
bez DPH, přičemž polovinu této částky pokryla 
dotace z fondů EU a druhou polovinu financuje 
společnost Služby Bystřice s.r.o. investiční půjč-
kou od Města Bystřice. Návratnost této investice 
má dva aspekty - efektivitu nákladů a přínos pro 

občany. Vůz by měl sloužit po dobu přibližně 10 
let a během této doby se očekává návrat investice  
s dostatečným ziskem, který bude možné rein-
vestovat do dalšího vozidla.
 
Nový automobil pro svoz odpadů je důležitým 
krokem směrem k modernizaci služeb města 
Bystřice a zároveň k ochraně životního prostře-
dí. S technologickými inovacemi, jako je identi-
fikace čipem a vážení odpadu, jsme připraveni 
na budoucnost a na případné změny v systému 
nakládání s odpady. Tímto vozem jsme schopni 
efektivněji a ekologičtěji zvládat svoz odpadů 
pro naše občany.

Město Bystřice pokračuje v modernizaci svých služeb pro občany a zároveň dbá o životní prostředí. Nedávno 
zahájil službu náš nový automobil, který nám umožní efektivnější svoz odpadu a zároveň nás připravuje na 
budoucí změny v systému svozu odpadu. 

Vozidlo má uzpůsobenou 
nástavbu pro svoz BIO 
odpadu a občané si tak 
v budoucnu po vytřídění 
BIO složky mohou snížit 
objem odpadu směsné-
ho. 

Vůz umožňuje identifi-
kaci svozových nádob 
pomocí čipu a vážení 
hmotnosti sváženého 
směsného komunálního 
odpadu. 
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V souvislosti s úpravami legislativy se měs-
to Bystřice rozhodlo pro celistvé řešení  
v odpadovém hospodářství. Cílem je nejen 
snížit množství směsného odpadu, ale také 
z něj vyjmout tříditelné složky. Tím splňu-
jeme podmínky zákona č. 541/2020 Sb. a zá-
roveň umožňujeme občanům snížit množství 
směsného odpadu, které produkují. Účelem 
zákona je ochránit životní prostředí, zdra-
ví lidí a zajistit dlouhodobé využívání pří-
rodních zdrojů. Proto je potřeba, abychom 
předcházeli vzniku odpadů a nakládali s nimi 
tak, abychom dosáhli cíle odpadového hos-
podářství. Cíl odpadového hospodářství také 
ukládá zákon.

JAK FUNGUJE NOVĚ ZAVEDENÝ 
SYSTÉM PLATEB ZA ODPADY?
Systém platby za odpad, který je v platnos-
ti od roku 2023 a odhadujeme jeho trvání do 
roku 2025, přináší občanům větší flexibilitu 
a transparentnost. Každý si vybírá velikost 
nádoby na odpad a frekvenci svozu podle 
svých potřeb. Platba je stanovena na zákla-
dě zvoleného objemu nádoby a četnosti svo-
zu a automaticky podle těchto údajů vzniká 
předpis platby na další rok. Pokud u vás do-
šlo ke změně, nezapomeňte nám ji nahlásit.

A CO JE NA NOVÉM SYSTÉMU  
NEJLEPŠÍ?  
"Při platbě odpadů na rok 2024 už nemusíte 
nikam chodit," zdůrazňuje starosta Hodík. 
"Nově obdržíte na začátku roku informaci  
s platebními údaji. Informaci doručí-
me plátci (nejčastěji majiteli nemovi-
tosti). Plátcům, kteří mají portál ob-
čana, automaticky naskočí pohledávka  
k uhrazení a mají možnost platbu jednoduše 
vyřídit online přes platební bránu.“ Umístění 
čipu na nádobu již také nemusíte řešit. V sou-
časné chvíli jsou označeny všechny registro-
vané nádoby příslušným čipem a obě svozová 
vozidla jsou vybavena technickými prostřed-
ky pro čtení čipů. 

NOVINKA PRO ROK 2024 - SVOZ 
BIO ODPADU A POPELA 
Velkou novinkou, která přibude v průběhu 
roku 2024, je zavedení odděleného svozu BIO 
odpadu a popela, a to v rámci místního po-
platku za svoz komunálního odpadu. Máme  
k dispozici pro občany nádoby na BIO o obje-
mu 120 nebo 240 litrů. Nádoby byly pořízeny 
z dotace a musí se přísně evidovat. Proto je 
občané získají na základě uzavřené smlouvy 
se společností Služby Bystřice s.r.o.

ČEKÁ NÁS SYSTÉM "ZAPLAŤ, KOLIK 
VYHODÍŠ"? 
V současném systému si „objednáváte“ svoz 
předem. Směřujeme k tomu, abyste do bu-
doucna měli co nejnižší množství odpadu, a 
tím si sami ovlivňovali výši platby. Od roku 
2026 bychom měli přejít na systém PAYT  

(z anglického Pay As You Throw, neboli Za-
plať, kolik vyhodíš). Jak už název napovídá,  
v systému PAYT neobjednáváte nic dopředu, 
prostě jen vyjedete s nádobou do veřejného 
prostoru, když potřebujete, a tím deklaru-
jete, že ji chcete svézt. Město poté na konci 
kalendářního roku spočítá skutečně svezené 
množství vašeho odpadu a zašle vám vyúčto-
vání.

S těmito změnami se snažíme vytvořit efek-
tivnější a ekologičtější systém odpadového 
hospodářství, který bude v souladu s nový-
mi legislativními požadavky a zároveň bude 
lépe sloužit občanům Bystřice.  

Systém svozu odpadů pro rok 2024: Více třídění, 
lepší služby a možnost vyřizování online 

Text a foto: Denisa Říhová, PR města Bystřice

Naším cílem je snížit množství směsného odpadu a splnit tak podmínky 
zákona, proto se město chystá zavést také oddělený svoz biologicky 
rozložitelného odpadu (dále jen BIO) a popela. Jak bude fungovat nový 
systém a platby? Přečtěte si vše, co potřebujete vědět.

Při platbě odpadů na rok 2024 už nemusíte nikam 
chodit...

Nově obdržíte na začátku roku informaci s platebními 
údaji.

Plátcům, kteří mají portál občana, automaticky na-
skočí pohledávka k uhrazení a mají možnost platbu 
jednoduše vyřídit online...

Jak vypadají nové nádoby na BIO odpad 
o bjemu 240 a 120 l?

Nové nádoby jsou připravené ve 
sběrném dvoře.
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NÁPOJOVÉ KARTONY (TETRAPAK) | krabice od džusů, vína, mléka a mléčných
výrobků. Nezapomeňte je vždy před vhozením do kontejneru řádně sešlápnout.

SKLO | jakékoliv sklo, například lahve od vína, alkoholických i nealkoholických nápojů,
sklenice od kečupů, marmelád či zavařenin. Patří sem také tabulové sklo z oken
a dveří kromě drátoskla.

 OLEJ | použité oleje a tuky z domácností v uzavřené PET lahvi. Např. olej po smažení.

KOV | plechovky od nápojů a konzerv, kovové tuby, alobal, kovové zátky, víčka, krabičky,
hřebíky, šroubky, kancelářské sponky a další drobné kovové odpady. Na sběrný dvůr lze
kromě těchto menších odpadů odvážet i další kovové odpady – trubky, plechy, hrnce,
vany, kola a další objemnější předměty.

Ve sběrném dvoře navíc:
 ELEKTROZAŘÍZENÍ |  malé spotřebiče.

POLYSTYREN - BÍLÝ, ŠEDÝ | malé i velké kusy
čistého polystyrenu. Ve sběrném dvoře je prostor
vyčleněn ve velkoobjemových vacích (bigbagy).

DŘEVO | třída A - Masiv, OSB, dřevotříska,
překližka. Třída B - MDF desky, rámy oken
a dveří, voštinové desky.

BIO | zbytky jídel rostlinného původu, slupky a zbytky ovoce a zeleniny, kávový odpad včetně
papírových filtrů, čajové sáčky, skořápky vajec, zbytky ze zahrady: tráva a plevel, listí, seno, sláma,
košťály, celé rostliny, drcené větve, skořápky ořechů.

JAK SPRÁVNĚ TŘÍDIT ODPAD?
PAPÍR | časopisy, noviny, sešity, krabice, papírové obaly, cokoliv z lepenky nebo knihy
bez vazby. Obálky s fóliovými okénky sem můžete také vhazovat, zpracovatelé si s nimi
umí poradit. Bublinkové obálky vhazujeme pouze bez plastového vnitřku! Nevadí ani
papír s kancelářskými sponkami – během zpracování se samy oddělí.

PLAST | fólie, sáčky, plastové tašky, sešlápnuté PET láhve, obaly od pracích,
čistících a kosmetických přípravků, kelímky od jogurtů, mléčných výrobků, balící
fólie od spotřebního zboží, obaly CD disků a další výrobky z plastů.

TEXTIL | dámské, pánské a dětské oblečení, letní i zimní oblečení. Mimo textilu je možné
do nádob odevzdávat i různé druhy obuvi, přikrývek nebo hraček.

Nádoby na tříděný odpad ve sběrných hnízdech a sběrném dvoře:

NEBEZPEČNÝ ODPAD | ředidla, rozpouštědla,
barvy, chemikálie, hnojiva, rozbité zářivky, rtuť,
injekční jehly a podobné ostré předměty.

PNEUMATIKY | automobilové pneumatiky
všech velikostí bez disků.

SVÍTIDLA | svítidla obsahující nebezpečné
plyny, zářivkové trubice, úsporné žárovky.

ELEKTROZAŘÍZENÍ | velké spotřebiče (sporáky,
lednice, mrazáky, sušičky, pračky, televize).

OBJEMNÝ ODPAD | koberce, nábytek a jeho
části, které nelze odkládat do sběrných nádob.

TONERY A BATERIE | tonery do tiskáren,
tužkové, článkové, knoflíkové a další druhy
baterií včetně autobaterií.

Od roku 2024 bude zaveden svoz biologicky rozložitelného odpadu a popela
systémem door to door.
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Zprávy z technických služeb
Text: Tomáš Semrád, jednatel společnosti Služby Bystřice s. r. o. | Foto - zdroj: facebook společnosti Služby Bystřice s.r.o.

Vážení spoluobčané, máme za sebou podle meteověštitelů jeden z nejteplejších říjnů v historii, kterou naše 
tabulky záznamů pamatují. Nicméně dnes, v době uzávěrky, se začínám těšit na Svatomartinské víno a třeba ho 
ochutnáme na slunci v této teplé statistické anomálii letošního podzimu. Současně s tím mě napadá, že hromady 
listí se asi stejně moc v tom teplu neseschnou, takže listopad přijde jako loni s pořádnou porcí materiálu. A to 
zkrátka k této době patří a bez toho by ten skoro závěr roku nebyl tak, jak má být. Přeji vám tedy, aby listí padalo 
najednou, draci létali jak o závod a kdo má rád staré zvyky, nechť najde v popelu stejný počet brambor, který 
tam předtím dal. 

KOMUNÁLNÍ ÚDRŽBA
V říjnu byly osazeny nové koše. Stažen do 
skladu sezonní mobiliář a v Bystřici na ná-
městí byly zazimovány záhony lilií. 
Byl posekán celý sportovní areál včetně 
zametení in-line dráhy a na náhonu u Zá-
jezdku byla opravena vykopnutá výdřeva ve 
vpusti. 
V  průběhu času byly sekány krajnice pří-
kopovým ramenem a ručně byly upraveny 
části krajnic, kam se traktor nedostane. 
Postupně bylo započato vyřezávání silnic, a 
to zejména s  ohledem na průjezdnost jak 
do šířky, tak na výšku. Tyto práce jsou nut-
né z  důvodu, že některé úseky již nebylo 
možné projet bez rizika poškození širších 
vozidel. To následně komplikuje běžnou 
obslužnost, ale i pravidelný svoz komunál-
ního odpadu, kdy v zimě jsou větve keřů a 
stromů ještě zatíženy námrazou nebo sně-
hem a průjezd je nemožný bez poškození 
vozidla nebo dřeviny samotné.

SBĚRNÝ DVŮR
Sběrný dvůr je pro občany města otevřen 
v  zimní otevírací době. Aktuální infor-
mace naleznete vždy na našich stránkách  
www.tsbystrice.cz a jsou distribuovány  
i přes náš facebookový profil.

HŘBITOVY A SPRÁVA HŘBITOVŮ
Pokud si nejste jistí platností smlouvy 
o nájmu hrobového zařízení nebo nemáte 
k dispozici nájemní smlouvu, je možné si 
zaplacení zkontrolovat u nás v systému. Pro-
sím, kontaktujte nás na e-mailové schránce 
hroby@tsbystrice.cz nebo na telefonním 
čísle 733 101 051 v čase 8:00-12:45. Pro zjiště-

ní stavu je nutné znát číslo hrobového místa 
a o který hřbitov se jedná, nebo jiné identifi-
kační údaje, aby bylo možné hrob dohledat. 
V případě, že uvažujete o ukončení nájmu 
a likvidaci hrobového zařízení (hrobu, 
hrobky), dejte nám prosím vědět. Na pod-
zim proběhne další úklid hřbitovů, v rámci 
kterého jsme schopni vám za sníženou cenu 
zajistit likvidaci i odvoz materiálu (betonové 
a kamenné části) včetně zarovnání zeminy 
do původního stavu.

DŮLEŽITÁ INFORMACE: Pokud jste na 
svém hrobovém zařízení nalezli cedulku 
s upozorněním, prosím, ozvěte se nám na 
naše kontakty. Zřejmě není vaše hrobové 
zařízení vyplaceno a bohužel nemáme na 
všechny vlastníky aktuální spojení. Nebylo 
tak možné vás kontaktovat jiným způso-
bem. Děkujeme za pochopení.

TEPELNÉ HOSPODÁŘSTVÍ | KOTELNA
Kotelna je v provozu od začátku října. Tep-
lotu otopné vody řídí ekvitermní regulace 
(ta spočívá v nastavení teploty topné vody 
v závislosti na venkovní teplotě), proto je 
pocitově i reálně nižší teplota v  radiáto-
rech. Bohužel pokud je venkovní teplota 
na úrovni 12 a více stupňů, není technic-
ky možné posílat do radiátorů 50 stupňů, 
aniž by se riskovalo přehřátí tepelného 
zdroje. 

VÝHLED DO BUDOUCNA
Pomalu přichází příprava na zimní období, 
které je v  letošním roce oddáleno vyššími 
aktuálními teplotami. I tak bude ale pro-
bíhat přestavba techniky na zimní použití 

pro případ náhlého obratu trendu vývoje 
počasí. Zároveň bude od listopadu započat 
každoroční prořez náletů a kácení uschlých 
nebo jinak poškozených dřevin.   

SLUŽBY

Otevírací doba sběrného dvora 1.11.-31.3.

ÚTERÝ 12:00-16:00

ČTVRTEK 12:00-16:00

SOBOTA 9:00-12:00

Třídění dává smysl. A máme na to čísla... 

Na začátku září jsme zavedli ve sběrném dvoře samostatné třídění dřeva a polystyrenu. Od 1. 9. 2023 jsme takto 
dokázali z běžného odpadu, který nám přichází do SDO, vyčlenit přes 8000 kg dřeva a skoro 5 m3 polystyrenu,  
u kterého není problém váha, ale objem, který zabírá v kontejnerech. Děkujeme, že třídíte! 

Bohužel pokud je ven-
kovní teplota na úrovni 
12 a více stupňů, není 
technicky možné posílat 
do radiátorů 50 stupňů, 
aniž by se riskovalo pře-
hřátí tepelného zdroje. 
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Knižní novinky 
Text a foto: Kateřina Šilhová, redakce

Až se mi tomu nechce věřit, ale již brzy 
oslavíme první narozeniny provozovny 
Turistického informačního centra Bystři-
ce, která nabízí svým návštěvníkům hned 
tři typy služeb – informační centrum, 
kavárnu KAFÍČKO a Muzeum loutek na 
dlouhých nitích. 
Vzhledem k rozmanitosti služeb jsou i typy 
návštěvníků různorodé, nejčastěji nás na-
vštěvují místní občané, kteří rádi zajdou 
jen tak posedět do kavárny, dále kopírují 
dokumenty, kupují vstupenky a informu-
jí se o blížících se akcích u nás v  Bystřici 
i okolí. Často také hostíme turisty míjející 
Bystřici na své trase za jiným cílem, zastaví 
se u nás, občerství se a naberou síly na svou 
další cestu. A nakonec, zatím nejmenší 
skupina, jsou turisté, kteří cíleně přijíždějí 
do Bystřice prohlédnout si místní památky 
a zajímavosti. 
Abychom počty návštěvníků z poslední 
jmenované skupiny co nejvíce rozšířili, 
pracujeme na různých propagačních ma-
teriálech a šíříme je skrze naše partnery. 
Moderní doba si žádá moderní nástroje, a 
proto jsem velmi ráda, že jsme si k prvním 
narozeninám nadělili nové webové stránky 
naší organizace, které vznikly za dotační 
podpory Středočeského kraje. 

Při tvorbě nového webu jsme si dávali za cíl 
především přehlednost a snadnou dostup-
nost informací, jak pro místní – kalendáře 
kulturních akcí, tak pro turisty – tipy na 
výlety. No, nebudu vám zde vše vypisovat, 

nejlepší bude, když se sami podíváte na 
www.visitbystrice.cz. Budeme moc rádi za 
vaši zpětnou vazbu. 
Když už jsme si dali ten narozeninový dá-
rek, slušelo by se uspořádat také oslavu. 
Dárek pro nás je web – tedy samé jednič-
ky a nuly, dárek pro každého návštěvníka 
bude káva za symbolickou cenu 10 Kč, po-
kud si ji objedná spolu s chlebíčkem nebo 
zákuskem. 
Je nám ctí, že se k nám rádi vracíte, a těší-
me se na vás nejen 16. listopadu, ale i jaký-
koli jiný den!

KNIHOVNA | INFORMAČNÍ CENTRUM

16

Do knihovny na podzim dorazila spousta novinek 
mnoha žánrů.  Všechny tituly by se nám sem jen 
stěží vešly, pár jich ale pro inspiraci zmíníme. Přeci 
jen se blíží dlouhé zimní večery, a tak si jistě každá 
kniha najde svého čternáře. Vyražte do městské 
knihovny a můžete vybírat.

A ti, co nemohou do knihovny dorazit osobně, 
můžou využít ROZVOZ KNIH. Jak to funguje? 
Knihy objednávejte na tel. 722 969 879 nebo  
e-mailem: mestska-knihovna@mestobystrice.cz.  
Při objednávce vždy sdělte: Kolik byste chtěli knih, 
jaký žánr, příp. bude-li k dispozici, je možné při-
pravit konkrétní titul. Nezapomeňte uvést telefonní 
kontakt na sebe a adresu doručení.

Kafíčko slaví 1. narozeniny
Text: Veronika Hřebíčková, vedoucí Turistického informačního centra Bystřice

Ilustrační foto - zdroj: snímky webových stránek www.visitbystrice.cz

Moderní doba si žádá 
moderní nástroje, a proto 
jsem velmi ráda, že jsme 
si k prvním narozeninám 
Turistického informační-
ho centra Bystřice nadě-
lili nové webové stránky 
naší organizace.

OSLAVTE 
NAROZENINY  
S NÁMI

S potěšením vás zveme na 
oslavu našich narozenin  
16. 11. 2023 do kavárny 
Kafíčko. A pokud si ob-
jednáte chlebíček nebo 
zákusek, dostanete od nás 
dárek - kávu za symbolickou 
desetikorunu.

VÍTE, ŽE?

Naše nové webové stránky 
jsou interaktivní. Co to zna-
mená? Můžete se přidat do 
diskuse k jednotlivým akcím, 
můžete vkládat komentáře, 
akce hodnotit svými "palci 
nahoru" nebo je i sdílet  
s ostatními přímo z webu.

www.mestobystrice.cz

CHCETE SE DOZVĚDĚT NĚCO  
O ZNÁMÝCH OSOBNOSTECH?

VÝBĚR Z DETEKTIVNÍCH ROMÁNŮ

PRO MILOVNÍKY ROMANTIKY

A CO NOVÉHO PRO DĚTI?
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XXXKULTURA | UDÁLOSTI

Hrátky s pamětí 

Kurz trénování paměti pro veřejnost pod ná-
zvem Hrátky s pamětí se konal 3. října v prosto-
ru Kafíčka v infocentru v Bystřici, a to pod ve-
dením zkušené trenérky paměti II. stupně paní 
Hany Navrátilové. 
Náplní Hrátek bylo učení nových paměťových 
technik. Zařazena byla cvičení na koncentraci, 
postřeh, propojování hemisfér, trénování dlou-
hodobé i krátkodobé paměti, osvěžení a rozšíření 
slovní zásoby, zapojení smyslové paměti atd. Cvi-
čení probíhala nejčastěji formou hry.  V  kurzu se 

učily mnemotechniky, které mají praktické vyu-
žití (např. systém, jak si na základě grafických či 
slovních pomůcek pamatovat události v kalendá-
ři, čísla, počty okresů jednotlivých krajů, atd.). 
Posilovala se vizualizace, abstrakce, prostorová 
orientace i jemná motorika. Všechna tato cvičení 
kromě toho, že aktivizují v mozku centra důležitá 
pro lepší pamatování, přináší i úsměv, radost a 
dobrý pocit z práce na vlastní duševní kondici. 
V  budoucnu plánujeme další setkávání tohoto 
typu, o akci vás budeme informovat na našich 

webových stránkách a sociálních sítích.

Tex a foto: Vendula Šípková, MKIC Bystřice

Sebranka rozezpívala Bystřici
Text a foto: Radomila Macháčková, ředitelka MKIC Bystřice | Foto: Vendula Šípková

V sobotu  28. října se sál U Hlaváčků zaplnil lidmi, 
kteří mají rádi dechovou hudbu. Vlašimská Se-
branka přijala pozvání Městského kulturního a 
informačního centra Bystřice a s velkou parádou 
zde svým koncertem oslavila 30. narozeniny ka-

pely. Příznivci dechové hudby si společně se Se-
brankou nejenom zazpívali, ale i zatančili. Sálem 
se nesly převážně melodie dvorního skladatele 
kapely, Bohuslava Zavřela. Nechyběl ani průřez 
známými písničkami z kraje pod Blaníkem, vy-
braných ze šesti nosičů CD, které Sebranka za 
celou éru svého hraní nejen v Čechách, ale i za-
hraničí vydala.

Všichni členové Sebranky mají jedno společné, a 
sice to, že chtějí rozdávat radost, dobrou náladu 
a přinášet pohodu. To vše se posluchačům, kte-
ří na koncert přijeli z dalekého a širokého okolí, 
splnilo.
Děkujeme za mediální podporu Rádiu dechovka, 
Benešovskému deníku a časopisu Dechovka, to je 
naše.

Den veteránů a historie symbolu vlčího máku
Text a foto: Kateřina Šilhová, redakce | Zdroj: www.denveteranu.cz; www.army.cz; www.britishlegion.org.uk

Každý rok, 11. listopadu, se mnoho zemí světa 
spojí v jednotné tradici, aby oslavily Den veterá-
nů, den, jenž nám připomíná hrdinství a oběti 
mužů a žen, kteří sloužili v ozbrojených silách a 
bránili naši svobodu a mír.

DEN VÁLEČNÝCH VETERÁNŮ
Historie tohoto dne sahá až do konce první svě-
tové války, která oficiálně skončila, mírové doho-
dy byly podepsány a zbraně tak na frontách uti-
chly 11. listopadu 1918, v 11 hodin a 11 minut. Slavit 
se začal v rámci prvního výročí,  v roce 1919.
V tento den můžeme vyjádřit své uznání a vděč-
nost všem, kteří obětovali své pohodlí a bezpečí 
ve jménu vlasti. Zároveň, což je, řekla bych, právě 
v dnešní rozbouřené době velice důležitým bo-
dem, můžeme vyzvat k míru a společně se zavá-
zat k udržení světa bez válek.

KDE SE VZAL VLČÍ MÁK?
Vlčí máky, které se připevňují do klopy, mají 
svůj vlastní historický význam. O symboliku 
rudého květu se nevědomky zasloužil vojenský 
lékař podplukovník John McCrae z kanadského 
Ontaria, který v první světové válce sloužil v Ev-
ropě. McCrae napsal báseň "In Flanders Fields"  
(V polích Flander) v květnu roku 1915. Inspiroval 
se pohledem na vlčí máky kvetoucí na válečných 
hrobech v oblasti Flander v Belgii, kde probíha-
ly těžké boje. Báseň zahrnovala slavné verše: "In 
Flanders fields the poppies blow, between the 
crosses, row on row" (V polích Flander vlčí máky 
kvetou, tam mezi kříži, řada za řadou). Časopis 
Punch v Anglii publikoval báseň 8. prosince 1915. 
Tradice nošení vlčího máku se John McCrae ale 
už nedožil, padl před koncem války. Vlčí mák 
se stal symbolem uctění památky hrdinů až  

v roce 1921, podnět dala právě založená Britská 
legie, jež pomáhá všem bývalým vojákům, kteří 
se zúčastnili válečných konfliktů.

Takže ať už si 11. listopadu připevníme vlčí mák 
k srdci nebo si prostě vzpomeneme na veterány 
v duchu, mějme na paměti, že svoboda a mír ne-
jsou samozřejmostí a že dlužíme vděk těm, kteří 
položili svůj život na oltář vlasti.

Den veteránů v Bystřici
Město Bystřice spolu s MKIC Bystřice vás srdečně zve 

na slavnostní kladení věnců na památku válečných 
hrdinů 11. listopadu 2023, a to od 10 hod  

u hasičské zbrojnice v Bystřici.

Podpořte válečné veterány symbolickou kytičkou 
Kupte si makový květ od 1. do 30. listopadu v informačním centru v Bystřici a 

nechte rozkvést nejen své klopy. Pořízením květu přispějete na přímou pomoc veteránům a 
dalším bojovníkům za svobodu prostřednictvím Centra pomoci Paměti národa. Výtěžek sbírky jde 

také na to, aby se na jejich příběhy nezapomnělo.
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 Divadelní festival Ludvíka Němce Bystřici 
provází již 16. rokem. Jaký byl ten letošní?

Text: Růžena Dvořáková, členka redakční rady | foto: Vendula Šípková

Dne 5. 10. 2023 jme měli možnost zhléd-
nout v divadle U Jelena představení hry 
Pavla Němce Všechno je jinak. 
V  místy velmi černé komedii vystoupili Jan 
Julínek a autor hry Pavel Němec. Téměř vy-
prodané hlediště zažilo neuvěřitelné výko-
ny obou protagonistů, které byly prakticky 
na profesionální úrovni. Bylo vidět, že si 
představení užívají nejen diváci, ale i účin-
kující. 
Hru jsem viděla už několikrát, přesto jsem 
se ohromně bavila – i když kdesi vzadu  
v duši mi hlodalo podezření, že by se něco 
takového  klidně mohlo stát i ve skutečnos-

ti. Drzounů s přehnaným sebevědomím, 
jejichž životním heslem je “Já za nic ne-
můžu, všechno dělají špatně jen ti druzí“, 
a zneužívajících kohokoliv, kdo jim vstoupí 
do cesty, je stále dost. Jsou-li dostatečně 
ambiciózní a nepřipletou se ke kriminální 
činnosti, mohou se vyšvihnout i do nejvyš-
ších pater politiky.
Ale to už jsem příliš škarohlídská. Zkrátka 
představení se velice vydařilo a doufejme, 
že všechna další budou také tak skvělá. Ať 
žije 16. ročník Divadelního festivalu 
Ludvíka Němce! 

KULTURA
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VŠECHNO JE JINAK

DÍVČÍ VÁLKAText a foto: Vendula Šípková, MKIC Bystřice

Divadelní festival Ludvíka Němce obohati-
lo také Divadlo Votice, a to představením 
Dívčí válka, které se hrálo 12. října. Druhé 
festivalová inscenace sklidila opět velký di-
vácký úspěch a bylo vyprodáno. Tato sati-

rická komedie od Františka Ringo Čecha 
přinesla humorný pohled do historie sta-
rých Čechů. Vyvracela notoricky známé 
mýty a pověry a ukázala nový pohled na 
historické události. 

V pondělí 2. října se v prostorách infocent-
ra uskutečnila vernisáž výstavy fotografií 

Pavla Kašpara – Divadelní 
hry Ludvíka Němce. Rado-
mila Macháčková, ředitelka 
MKIC Bystřice, umělce vy-

zpovídala. Společně připomněli začátek 
nápadu zorganizovat tuto událost. Dále 

představili a popsali koláže fotografií. Na 
závěr se vzpomínalo na divadelní hry a čle-
ny bystřického divadelního souboru. Tuto 
výstavu jste mohli zhlédnout do konce října 
v Turistickém informačním centru v Byst-
řici. 

FESTIVAL LETOS SYMBOLICKY ZAHÁJIL  
FOTOGRAF PAVEL KAŠPAR SVOU VÝSTAVOU 
NA TÉMA "Divadelní hry Ludvíka Němce" 
Text a foto: Vendula Šípková, MKIC Bystřice

PAVEL KAŠPAR, člen Svazu českých fotografů, je absolventem Pražské foto-
grafické školy a školy portrétní fotografie u SČF. První samostatně nafocený a 
vyvolaný film udělal už v 10 letech, nejvíc se však fotografii věnoval v 80. letech 
– svatby, maturitní plesy, registrace u Národního výboru. Měl vlastní tempe-
rovanou komoru. V malé míře vyvolával i barevnou fotografii a zkoušel různé 
techniky. V roce 1984 se umístil mezi deseti nejlepšími juniorskými fotografy a 
v roce 1989 se uskutečnila jeho absolventská výstava v Praze. 

LUDVÍK NĚMEC učil od roku 1945 na různých školách benešovského okresu. 
Na bystřickou školu nastoupil 1. září 1958 a setrval zde až do svého odchodu 
do důchodu v roce 1983. Vedle výuky se věnoval především divadlu. Znám je 
jako režisér, autor divadelních her, loutkář a recitátor. Za jeho vedení bystřic-
kého ochotnického souboru se zdejší divadelníci dostali patnáctkrát na celo-
státní přehlídku venkovských divadelních souborů ve Vysokém nad Jizerou. 
S  loutkářským souborem se herecky a režijně dostal pětkrát na Loutkářskou 
Chrudim. Založil dětský recitační soubor Plameňáček, úspěšný po celé repub-
lice, který se šestkrát dostal do ústředního kola. Sám pak třikrát zvítězil v ce-
lostátní soutěži v přednesu Wolkerův Prostějov, kde se dokonce stal i členem 
poroty. 

Odkrýváme oponu festivalu...
JAKÉ HRY JSME LETOS VIDĚLI?

...A všechno je jinak! Hra VŠECHNO JE JINAK nám vskutku zamotala hlavu. Ve sku-
tečnosti totiž autor představení nazval TAK TAKHLE TO BYLO, než jsme ovšem tuto in-
formaci stačili napravit, lidé už hru na plakátech a sociálních sítích znali pod "pracovním" 
názvem, a tak se nakonec pod tím názvem i odehrála. Tímto se Pavlu Němcovi omlouváme 

a věříme, že na diváckém úspěchu to nic nezmění. Tým MKIC Bystřice   

Zleva herec a autor Pavel Němec 
a dále herec Jan Jelínek
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Loutkové představení U Jelena

18. 10. 2023 se konalo v divadle U Jelena předsta-
vení Bářina toulavého divadla. Loutková pohád-
ka Jak zlatník ke štěstí přišel na motivy Boženy 
Němcové se velice vydařila. Hlediště bylo skoro 
plné, děti se živě zapojovaly do hry, a tak jsem se 
dokonce dozvěděla, že můj vnouček nejenom, že 
ví, co to je moudrost, ale že zná i moudrého člo-
věka (zcela neskromně podotýkám, že jsem  tím 
člověkem byla já). 
Protagonistka divadla Bára měla krásně připra-
vené kulisy – jako by na jevišti stála veliká kniha,  
v níž bylo možné číst. Půvabná princezna, moud-
rý Radoš, starý zlatník, královský otec, ani zlotři-
lý rádce nenechali nikoho na pochybách o svých 

úlohách ve hře. Loutky byly krásné – okamžitě 
bylo poznat, kdo je zlý a kdo dobrý, a tak jsme 
dobrým mohli držet palce a zlým přát spravedli-
vý trest. Děj byl napínavý tak, jak to má ve správ-
né pohádce být, a všechno dobře skončilo.
Trochu mě překvapilo, že děti rádci - zrádci na-
konec přisoudily hlasováním ten nejtvrdší trest, 
ale asi je správné, když chtějí  špatnost náležitě 
potrestat. 
A tak už všichni víme, že se vyplácí být moudrý, 
rozumný a pracovitý, že dobré srdce má být od-
měněno a láska vítězí. 
Alespoň v pohádce to tak vždycky je - a proto je 
všichni máme stále rádi.

RYTÍŘOVA DCERA 

A konečně 26. 10. 2023 se v divadle U Jelena 
konalo poslední přestavení letošního festi-
valu.
Nejmladší bystřický soubor Spolek CBA  
(Centrum bystřických amatérů) nastudoval 
středověký sitkom Rytířova dcera autora 
Petra Tomšů.
Plně obsazené hlediště divadla vidělo hru 
s mnoha chybami – herci zapomínali text, 
občas ztráceli tempo, některým bylo špat-
ně  rozumět – ale hráli s takovým nasaze-
ním, že to vůbec nevadilo. Všichni jsme se 
opravdu dobře bavili příběhem, v němž  se 
v nepřítomnosti paní hradu její dcerka za-
pletla s vesnickým uhlířem a následky se 
už nedají utajit. Jak celou zapeklitou situ-
aci vyřešit, když matička po návratu z vál-
ky přivezla dceři ženicha a nehodlá od něj 
ustoupit, jsme se dozvěděli za huronských 

salv smíchu a opakovaných potlesků na 
otevřené scéně. Rytířka Hildegarda (Han-
ka Průšová) byla velice bojovná, její dcera 
Johanka (Denisa Cermanová) velice těhot-
ná a kuchtička Neplecha (Veronika Plesná) 
velice hloupoučká. A všechny byly VELICE 
přesvědčivé! Vůbec nevadilo ani to, že mís-
to rytíře byla nakonec rytířka, koneckonců 
genderové vyvážení je dnes zapotřebí.
Ostatní členové  souboru – Jakub Bambas 
jako Vojta, spoluautor gravidity, rytíř Dra-
hota Radka Sedlmaiera i kuchařka a stráž-
ná Radostová Nicol Bandasové jim zdatně 
a s často nevídanou vervou sekundovali a 
chůva Elišky Brzkové všem velela lépe než 
kdejaký generál.
Doufám, že chuť hrát divadlo nikoho ze 
zúčastněných neopustí a že amatérského 
divadlo bude i nadále chloubou Bystřice.  

Vždyť 5 souborů nemá ani leckteré velké 
město!

16. ročník Divadelního festivalu Ludvíka 
Němce se vydařil a potvrdil, že divadlo  
v Bystřici žije! Všem zúčastněným velice 
děkujeme a už se těšíme na 17. ročník.

Text: Růžena Dvořáková, členka redakční rady | foto: Vendula Šípková

Text: Růžena Dvořáková, členka redakční rady | foto: Vendula Šípková

19. října se v divadle U jelena konalo další  
z vydařených představení našeho úžas-
ného festivalu. Jednalo se o premiéru 
hry Marca Camolettiho Miláček, která se  
v úpravě Vandy Pechové jmenovala Netajíš 
mi něco, miláčku?
Herecké projevy mě všechny velice překva-
pily – Bernard Miroslava Stoklasy i Clau-
de Hany Vašákové se chovali opravdu jako 
manželé po letech, Robert Milana Doležala 
i Kateřina Báry Pospíšilové byli neodola- 
telní. 
Ale nade všemi zářila služka Anna Van-
dy Pechové, která vyvolávala salvy smíchu  
i potlesk na otevřené scéně. Zdálo se mi to, 
nebo se opravdu kvalitou hereckého proje-

vu trochu podobala své tetě, skvělé ochot-
nické herečce Marii Hruškové?
Režie Hany Vosátkové a Vandy Pecho-
vé byla vkusná, občas by asi na své herce 
mohly režisérky být trochu přísnější, ale 
jak je znám, moc to neumějí – i tak to byl 
výkon téměř profesionální.
Zvláštností představení byla živá hud-
ba jako vždy skvělého Ctirada Sedláčka a 
nemohu zapomenout na důležitou úlohu 
osvětlovačky Natálie Pechové, která se své-
ho úkolu zhostila se ctí.
Všichni jsme se velmi dobře bavili a mys-
lím, že nemusíme mít obavy o osud ama-
térského divadla v Bystřici.

NETAJÍŠ MI NĚCO, MILÁČKU?

Zleva služka Anna (Vanda Pechová), 
dále Bernard (Miroslav Stoklasa) a 
Kateřina (Bára Pospíšilová)

Text: Růžena Dvořáková, členka redakční rady | foto: Vendula Šípková

Ochotnický soubor Spolek CBA byl 
založen v roce 2022. Herci mají jednoho 
společného jmenovatele - lásku k divadlu.



www.mestobystrice.cz20

XXXŠKOLA | RODINNÉ CENTRUM

Co přineslo první čtvrtletí našim školákům?  

Bystřická škola má za sebou první čtvrtinu nové-
ho školního roku a rozhodně se nenudíme!
Proběhly četné vzdělávací exkurze a výlety, 
sportovní soutěže a rovněž mimořádné akce ve 
škole, jako jsou přespávačky, soutěž o nejlepší 
halloweenskou výzdobu či kostým nebo třeba 
preventivní přednášky a workshopy. Zbývá nám 
ale samozřejmě spousta času i na samotné učení. 
Škola je jednoduše místem, kde se pořád něco 
děje.
Pokud se chcete přijít podívat, zapište si už teď 
do svých kalendářů čtvrtek 14. prosince, kdy na 
vás kromě otevřeného odpoledního vyučování 
čeká náš Vánoční den s jarmarkem, vystoupe-
ním pěveckého sboru a společným zpíváním. 

Nebude chybět ani tradiční kavárna a letošní no-
vinka – vánoční fotokoutek! Vánoční výstava vý-
robků žáků 1. stupně bude otevřená téměř celý 

týden, od 11. do 14. prosince. Moc se na vás těší-
me!

Text: Jana Servusová, ředitelka ZŠ Bystřice | Foto: učitelé ZŠ Bystřice

Škola je krásné a tajemné místo, zvlášť 
pak v noci!

Letos už učíme tzv. novou informatiku. 
Je to spousta přemýšlení, luštění a 
spolupráce. Baví se nejen děti, ale  
i učitelé.

Ve Vlašimi jsme na atletických 
závodech rozhodně neudělali ostudu – a 
cinkly i medaile! 

Zdravotnický kroužek nás během roku 
často reprezentuje na různých 
preventivních akcích nejen v Bystřici. 
Děkujeme.

Sérii workshopů o vztahu k vlastnímu 
tělu a respektu k ostatním jsme získali  
z grantu O2 Chystá škola. Bylo to bezva!

POZVÁNKA NA VÁNOČNÍ DEN A VÝSTAVU V ZŠ
Zveme vás na Vánoční den, který se uskuteční 14. prosince 2023. Navštivte naši originální vánoční 

kavárnu i jarmark plný krásných výrobků. A letos se dokonce můžete na památku vyfotit ve fotokoutku.
Výstavu si můžete prohlédnout téměř po celý týden, a to od 11. do 14. prosince.   

V Kulíšku jsme připraveni na novou eta-
pu, symbolicky jsme "oblékli nový kabát" 
a máme již vše nachystáno. Těší nás, že 
vám tak můžeme nabídnout nově uprave-
ný prostor k vašemu tvoření a ke spoustě 
úžasných aktivit. 

PODĚKOVÁNÍ
Velice děkujeme všem, kteří se zúčastni-
li našich dosavadních akcí (Shuffle dance 
workshopu, Halloween radovánek nebo 
Podzimního bazárku).

Rádi bychom využili této příležitosti také 
k srdečnému poděkování Službám Bystři-
ce. Bez jejich podpory bychom nedokázali 
přivést Kulíšek do provozu. Děkujeme také 
MŠ Bystřice a zejména paní ředitelce Ka-
teřině za to, že můžeme být součástí této 
skvělé rodiny. A samozřejmě díky patří  
i městu Bystřice za jejich finanční podpo-
ru, která nám umožňuje rozvíjet naše akti-
vity a nabízet vám ještě lepší služby.
S velkou vděčností děkujeme také spo-
lečnosti VOSA–MVS, s.r.o. za jejich štědrý 

sponzorský dar – krásný klavír v hodnotě  
26 000 Kč, který dělá mnoho radosti na 
všech našich hudebních kroužcích. Dále 
děkujeme Tomáši Sombergovi za jeho 
sponzorský dar pro náš dětský kroužek 
Fairy Play, který probíhá každé pondělí 
v našem centru.
Vaše podpora je pro nás neocenitelná a tě-
šíme se, že můžeme společně dál rozvíjet 
naše rodinné centrum Kulíšek.

Kulíšek v novém kabátě...
Text a foto: Jana Neuhauserová Pechová, koordinátorka rodinného centra Kulíšek
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PRONÁJEM PROSTOR V KULÍŠKU
S velkou radostí vám oznamujeme, že od 
listopadu máte jedinečnou možnost pro-
najmout si prostory našeho milovaného 
Kulíšku, včetně herny!
Podrobný ceník najdete na pravé straně 
(šedý rámeček). Pronájem se týká pracov-
ny, tančírny, ale především herny, kde se  
vaše děti mohou neomezeně bavit a hrát si! 
Prostor Kulíšku je ideální volbou pro pořá-
dání rodinných oslav, dětských narozenin, 
setkání s přáteli nebo pro odpoledne plné 
zábavy. Pokud máte zájem o větší oslavu, 
můžete si připlatit za využití naší taneční 
místnosti, kde je možné zapůjčit si mikro-
fony na karaoke a X-Box. Na chodbě máme 
také funkční pingpongový stůl. Těšíme se, 
že právě vy vytvoříte něco opravdu spe- 
ciálního v našem prostoru. 
Pro rezervace a další informace nás ne-
váhejte kontaktovat na e-mailové adrese 
info@rcbystrice.cz. 

PROVOZ HERNY PRO VEŘEJNOST  
Máme pro vás skvělou zprávu - naše her-
na je již také v provozu! A novinkou je, 
že si můžete půjčit klíče od herny přímo  
v Kafíčku MKIC. Jak to funguje? Stačí za-
jít do Kafíčka, obsluha vám pomůže s vy-
plněním krátkého záznamu do našeho 
sešitu, kde sepíšeme vaše údaje a rezer-
vovaný čas. Poté můžete provést plat-
bu online přes náš rezervační systém na  
www.rcbystrice.cz. Následně stačí jen 
předložit potvrzení o zaplacení a klíče vám 
zapůjčíme. Teď už nic nebrání tomu, abyste 
si užili dobrodružství ve světě naší herny. 
V naší kuchyňce jsme navíc připravili mini 
bar, kde naleznete malé svačinky a nápoje. 
Můžete zaplatit tím, že vhodíte peníze do 
dřevěné pokladničky vedle kávovaru. Tato 
drobná služba je tu proto, abychom vám 
zpříjemnili pobyt a zajistili, že se budete 
cítit jako doma. 

KROUŽKY A KURZY PRO DĚTI  
I DOSPĚLÉ  
Nabízíme vám také možnost zapojit se 
do našich pravidelných kroužků pro děti  
i kurzů pro dospělé. Seznam aktivit nalze-
te v týdenním rozvrhu (viz šedý rámeček na 
pravé straně). Více informací je k dispozici 
také na facebooku a na webových strán-
kách www.rcbystrice.cz.

PROFESIONÁLNÍ HLÍDÁNÍ OD 2 LET
Od 8. listopadu začínáme nabízet profe- 
sionální hlídání v dopoledních hodinách, 
a to od 8:00 do 12:00. Tato služba je zamě-
řena na děti od 2 let, které hledají bezpeč-
né a podnětné prostředí během ranních 
hodin. Naše zkušené chůvy jsou zde, aby 
poskytly vašim dětem péči a podporu, za-
tímco vy můžete bezstarostně zvládat své 
povinnosti nebo si užívat čas pro sebe.
Jsme rovněž otevřeni možnosti indivi- 
duálního hlídání, které je plně přizpů-
sobeno potřebám vaší rodiny. Rádi vám 
pomůžeme s vytvořením plánu péče, který 
bude odpovídat vašim představám.

NADCHÁZEJÍCÍ AKCE 
A malý náhled na budoucnosti - připra-
vujeme pro vás řadu jednorázových akcí. 
Další taneční čtvrtek. Těšit se můžete na-
příklad na Den otevřených dveří, který 
proběhne 28. listopadu 2023. Podrobný 
plán událostí bude zveřejněn na naší face-
bookové stránce RC Kulíšek.

Děkujeme vám za vaši podporu a těšíme 
se na setkání v našem novém, vzrušujícím 
prostoru RC Kulíšek!
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PRONÁJEM PROSTOR  
(herna, pracovna, tančírna)

1 místnost: 300 Kč/1 hod

1 místnost: 500 Kč/4hod

1 místnost: 1000 Kč/12 hod

1 místnost: 1500 Kč/24 hod (možnost přespání)

Za každou další místnost příplatek dle domluvy.

*uvedený ceník je určen pro rodiny s dětmi, 
pronájem prostor pro komerční účely je  

300 Kč/1 hod za 1 místnost
*v ceně je vždy zahrnuto využívání kuchyňky  

a sociálního zařízení

VSTUP DO HERNY PRO DĚTI S RODIČI
1 dítě: 50 Kč/2 hod

každé další dítě: +20 Kč/2 hod

HLÍDÁČEK (BEZ PŘÍTOMNOSTI RODIČŮ):
PO-PÁ 8:00-12:00

1 dítě: 350 Kč/4 hod

každé další dítě: +200 Kč/4 hod

PO
10:00 Fairy Play s Aničkou (100 Kč)

16:00 Fairy Play s Petrou (100 Kč)

17:00 Cvičení pro maminky s Aničkou (70 Kč)

ÚT
10:00 Cvičení s batolaty v hale (90 Kč)

15:00 Kreativní kroužek Malý princ (140 Kč)

17:00 Atletické a sportovní hry v hale (90 Kč)

ST
14:00 Zpívání a tancování s Katkou 

 Ševidovou (110 Kč)

15:00 Zpívání a tancování s Katkou 

 Ševidovou - pro starší (110 Kč)

17:00 Welness jóga a pilates s Ivonou (270 Kč)

18:00 Welness jóga a pilates s Ivonou (270 Kč)

ČT
17:00 Atletické a sportovní hry v hale (90 Kč)

PÁ
9:30 Veselé tanečky (100 Kč)

SO
9:30 Jemná jóga (110 Kč)

Ceník RC 
Kulíšek

Týdenní rozvrh

*ceny jsou uvedeny za lekci 
při koupi celého kurzu

Na začátku listopadu proběhl tradiční 
kulíškovský bazárek.  

Naše herna je k dispozici pro veřejnost  
i soukromé akce. 

STAŇTE SE SOUČÁSTÍ KULÍŠKOVSKÉ RODINY... 
Stále nabíráme zajímavé lektory, pokud nám máte co nabídnout, ozvěte se. 
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LIDÉ A SPOLEČNOST 

Přivítali jsme nové občánky 
Text: Petra Leitnerová, členka Občanské komise | Foto: Denisa Říhová

V  sobotu 21. 10. 2023 proběhlo v  obřadní síni 
Městského úřadu Bystřice slavnostní vítání ob-
čánků do svazku města.  Přivítal je starosta měs-
ta pan Michal Hodík, předsedkyně Občanské 
komise paní Marie Neradová a členka Občanské 
komise Petra Leitnerová. Dostavilo se celkem 10 
malých občánků se svými rodiči a dalšími blíz-
kými. 
Poděkování patří žákům ZŠ Bystřice, kteří pod 
vedením paní učitelky Mgr. Renaty Pluskalové 
připravili velmi pěkné vystoupení.

Přívítány byly tyto děti:
Matěj Kahoun
Stella Součková
Natálie Kráčmerová
Sofie Žuk
Sofie Setničková
Matěj Tušinovský
Vojtěch Pudil
Ester Pohořelá
Eliška Jirovská
Sofie Martínková

Občanská 
komise 

informuje
Text: Občanská komise MěÚ Bystřice

V říjnu 2023 oslavili významné
jubileum tito občané:

Antonín Bartůšek, Božkovice, 70 let
Jiří Zderadička, Bystřice, 80 let 

Všem našim oslavencům blahopřejeme 
a do dalších let přejeme pevné zdraví, 
spokojenost a pohodu! 

Pozn.: Jména všech uvedených osob jsou 
zveřejněna na základě jimi daného písemného 
souhlasu.

Kalendárium
Text: Daniel Štěpánek, místostarosta

MARIE HRUŠKOVÁ
* 1. listopadu 1933 Benešov
† 14. září 2017 Sedlec Prčice

učitelka na základní škole v Bystřici
ochotnická herečka
zakladatelka divadelního souboru 

Chodidlo

VLADIMÍR ŠVÁB
* 23. února 1930 Nesvačily
† 14. listopadu 2018

elektromontér 
zastupitel Bystřice 1994–2002 

LUDĚK KOUBA
* 12. prosince 1937 Nesvačily 
† 16. listopadu 1998 Benešov

univerzitní pedagog 
nositel Medaile J. A. Komenského 
zvolený zastupitel města

TOMÁŠ RUSSE
* 29. listopadu 1973

architekt a projektant 
zastupitel města Bystřice od roku 2018

www.mestobystrice.cz
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INFORMACE K VÍTÁNÍ OBČÁNKŮ 
Rodiče narozených dětí, kteří mají zájem zúčastnit se této akce, mohou průběžně podávat přihlášku. Formulář je dostupný na webu města Bystřice, 

v kanceláří č. 3 či podatelně MěÚ Bystřice, popřípadě si ho vyžádejte na telefonu 317 783 181 či e-mailu petra.leitnerova@mestobystrice.cz.  
Vítání občánků se koná 2x ročně, většinou v jarních a podzimních měsících. Na základě podané přihlášky budou rozesílány před určeným termínem 

pozvánky na akci.
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Město Bystřice nabízí pronájem nebytového 
prostoru přímo v centru!

Text: Denisa Říhová, PR města Bystřice; Správa majetku města Bystřice

Máte zájem o pronájem nebytových prostor  
v centru města? Aktuálně nabízíme:

výměra: 31 m²
adresa: Dr. E. Beneše č. p. 26, Bystřice
doba pronájmu: od 1. 12. 2023 na 1 rok s mož-

ností prodloužení
nájemné 100 Kč/m²/měsíc + náklady na služby

Nabídky zasílejte písemně do 22. 11. 2023 do  
14 hod, a to:

na adresu: Městský úřad Bystřice, Dr. E. Be-
neše 25, 257 51 Bystřice

na elektronickou podatelnu:  
podatelna@mestobystrice.cz

nebo datovou schránkou: p8xbe7a

Kontakt pro informace a osobní prohlídky: 
Jana Pospíšilová, správa majetku Města Bystřice 
tel.: 317 783 178, 702 270 477, 
e-mail: jana.pospisilova@mestobystrice.cz.

V roce 2023 jsme v Nesvačilech uskutečnili 
mnoho tradičních sportovních a společen-
ských akcí pro dospělé i pro děti.

SOUSEDSKÉ POSEZENÍ V ZIMĚ
V únoru jsme se sešli v tělocvičně na prvním 
zimním sousedském posezení, k  poslechu  
i tanci hrála Malá Pacholata a všichni jsme si 
večer užili v příjemné atmosféře. 

JARO V NESVAČILECH
Na jaře došlo na úklid obce, zejména spor-
tovního hřiště, okolí návsi, památníku a pro-
stor okolo hasičské zbrojnice.
Pro děti byl uspořádán dětský karneval. Moc 
děkujeme organizátorům. Díky, jste skvělí.   
Proběhlo také tradiční pálení čarodějnic na 
hřišti.

ANI DÁLE JSME NEZAHÁLELI
I v  průběhu dalšího období se uskutečnilo 
několik dalších brigád, probíhalo cvičení 
žen, Klub seniorů, který funguje pod vede-
ním Martiny Stibůrkové, včetně Seniorské 
olympiády. Muži mají tréninky stolního te-
nisu a pravidelně se účastní okresní soutě-
že, jako týmy A i B.  Tým A hraje letos vyšší 
soutěž (okresní přebor III). V neposlední řadě 
přes letní sezonu mají muži také tréninky 
nohejbalu.

HASIČI SLAVILI ÚSPĚCHY
Hasičská družstva žen i mužů se opět přihlá-
sila do hasičských soutěží, nejlepší umístění 

dosáhli na Memoriálu Josefa Stránského 
v Mokré Lhotě – muži se umístili na 2. místě 
a ženy na 1. místě, z okrskové soutěže v Ol-
bramovicích si muži přivezli 3. místo. Z Mar-
šovic muži 3.  místo a z  Bystřice ženy také  
3. místo ze soutěže, 1. místo pak z pivní štafe-
ty.

SPORTOVNÍ TURNAJE
V létě byly uspořádány již tradiční sportovní 
turnaje, a to v  míčovém sedmiboji, který se 
uskutečnil i přes deštivé počasí (umístění:  
1. Nesvačily, 2. Praha, 3. Kladno), a v nohejba-
lu (umístění: 1. Nesvačily, 2. Čerčany, 3. Hrom 
do police - Kamenice), naši sportovci se sami 
úspěšně zúčastnili i turnajů v okolí. 

KONEC LÉTA A PODZIM
V srpnu bylo také velikou akcí sousedské po-
sezení s kapelou Country mix.
V říjnu se děti účastnily zábavného a spor-
tovního dne  „Rybaříci na Kouťáku“.

Děkujeme za finanční podporu městu Bystřice, 
které si velmi vážíme.
Náš dík patří také všem, kteří nás podporují 
svou účastí na akcích, našim cvičitelům a orga-
nizátorům a těšíme se na další shledání s vámi.

CO JEŠTĚ CHYSTÁME...
Nyní je před námi ještě spousta dalších  
 akcí - 3. prosince rozsvítíme vánoční strom, 
chystáme se opět zúčastnit akce Česko zpívá 
koledy, muži plánují Vánoční turnaj ve stol-
ním tenise, všichni pak Silvestrovský výš-
lap… A hned 10. 2. 2024 masopust.  

Ohlédnutí za rokem 2023 v Nesvačilech
Text: Drahuše Jirovská, za TJ Sokol Nesvačily, SDH Nesvačily a osadní výbor Nesvačily | Foto: Drahuše Jirovská, Miloslava Kandová

Nesvačily vyhrály 1. místo v nohejbaluHasiči Nesvačily na okrskové soutěži  
v Olbramovicích
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Bystřický mládežnický fotbal se může  
pochlubit podzimními úspěchy

Text: Theodor Máca, předseda SK Bystřice | Foto: SK Bystřice

MLADŠÍ PŘÍPRAVKA U 9 
SKUPINA A

MLADŠÍ PŘÍPRAVKA U 9 
SKUPINA D

Mladší přípravka SK Bystřice - vítěz 
turnaje v Čerčanech

Starší přípravka SK Bystřice po utkání  
s FK Benešov

Mladší žáci vyhráli podzimní část 
okresního přeboru 

Mladší přípravka SK Bystřice zvítězila na 
turnaji v Drachkově 

Pro mládežnické týmy SK Bystřice je podzim 
skutečně úspěšný. Podívejte se na přehledné 
výsledky okresního přeboru. Gratulujeme 
dětem k jejich výsledkům. Trenérům a rodi-
čům děkujeme za spolupráci.  

STARŠÍ PŘÍPRAVKA U 11
SKUPINA B

MLADŠÍ ŽÁCI U 13 - SKUPINA A STARŠÍ ŽÁCI U 15 - SKUPINA A

Jste místní sportovní klub, spolek nebo organizace?
Přispějte i vy informacemi o vaší činnosti. Příspěvky zasílejte na zpravodaj@mestobystrice.cz.
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Dětské náborové rybářské závody
Text: Vítězslav Maier, Petr Škvor, vedoucí rybářského kroužku | Foto: RK MO Bystřice

Dne 9. 9. 2023 proběhly na revíru Kono-
pišťský potok 2 dětské rybářské závody, 
pořádané vedením místního rybářského 
kroužku.
Celkem si přijelo zachytat 27 dětí. Počasí 
nám přálo a lámalo teplotní rekordy. Byl 
krásný sluneční den. Rybám se sice ne-
chtělo moc spolupracovat, ale i přesto se 
povedlo dětem nachytat dost ryb. 
Pro účastníky závodu bylo zajištěno občer-
stvení zdarma. Limonáda tekla proudem a 
párek nezbyl ani jeden.
Na závody nás přišel podpořit a podívat se, 
jak to dětem jde, starosta našeho města 
pan Michal Hodík se svojí manželkou, kte-
rý nám pomohl s předáním cen pro vítěze.
Byly uděleny 4 hlavní ceny, ale nezapo-
mnělo se ani na ty, co se jim moc nedařilo.
Každý účastník si odnesl tašku plnou zají-
mavých cen od našich partnerů a sponzorů 
a taky něco od nás.
První tři ceny byly uděleny za největší po-
čet bodů a čtvrtá byla za největší ulovenou 
rybu. Každá ulovená ryba se měřila a 1 cen-
timetr = 1 bod. S předáním cen nám pomo-
hl pan Jiří Eichler.

NÁBOROVÁ AKCE
Spolu se závody probíhala i náborová akce 
pro nováčky do našeho rybářského krouž-
ku, který opět startuje 26. 9. 2023
Zde se vystřídalo přes 30 dětí. Pro děti byly 
připravené pruty nejen na chytání, ale i na 

vyzkoušení rybolovné dovednosti – hod 
„kapkou“ na terč. 
Každé z dětí si za svoje dovednosti a zna-
losti (poznávání ryb a vodních živočichů) 
odneslo sladkosti a informace, jak se při-
hlásit do rybářského kroužku a v budouc-
nu se stát rybářem. 

PODĚKOVÁNÍ
Velký dík patří sponzorům závodu: Město 
Bystřice; ČRS, z.s., Středočeský územní 

svaz; Elmoz Czech, s.r.o.; Petr Šach staveb-
ní s.r.o.; Vosa-mvs, s.r.o.; Daně ZID s.r.o.; 
Schürmann s.r.o.; PEFA Pavel Faktor;  
Martin Vilímek; Tomáš Kubásek; Michal 
Procházka; Karel Voňavka. 
A nesmím zapomenout poděkovat našim 
kamarádům – dobrovolníkům, těmi jsou: 
Marcela K., Vít M., Miloš R., Jiří M., Lukáš 
M., Tomáš Z., Jan B., Michal B. a další…

Věříme, že všem se závod líbil a příští rok 
se opět potkáme u vody. Petrův zdar!

Výsledky závodu:
Tobiáš Cikánek

   392 bodů

David Koucký
    165 bodů

Jakub Polívka
    160 bodů

Ondřej Houda
    kapr 45 cm

    (největší ryba)

1.

2.

3.

JSDHO a SDH Bystřice by chtěli velmi poděkovat panu Milanu Vosátkovi za sponzorský dar v podobě pračky. 
Tato pračka bude pro jednotku a sbor velký pomocník.

Hasiči děkují firmě VOSA-MVS, s.r.o.
Text: Lukáš Marek, velitel JSDHO Bystřice
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Bystřiční zahrádkáři ZO ČZS si dovolují po-
zvat všechny na naši druhou Vánoční výsta-
vu. Ta proběhne ve dnech 2. a 3. prosince v 
sále U Hlaváčků, a to od 9 do 17 hod. Akce 
se opět uskuteční za pomoci města Bystřice, 
děkujeme.

PŘIJĎTE S NÁMI VYCHUTNAT VÁ-
NOČNÍ ATMOSFÉRU V DUCHU TRA-
DIC A PŘÍRODY!
Což takhle vrátit se do zimního času pod-
le Josefa Lady?  Budeme rádi, když na chvíli 
opustíte chytré technologie a přijdete k nám 

rozjímat do doby přelomu 19. století. Doby, 
kde dárkem se stávaly obyčejné věci, jedli se 
jednoduchá, ale ze své podstaty zdravá jídla. 
A co děti? Děti dobu předvánoční a vánoční  
s radostí trávily většinou venku na sněhu a 
na ledu. Dospělí nesháněli dárky na webu, ale 
mnohé museli sami vyrobit. Vánoce byly více 
dobou duchovní a lidé si užívali všeho, co jim 
příroda nabídla.  Pojďte si prohlédnout, jaké 
tradice se dodržovaly, některé dodržujeme i 
dnes. 
A nedílnou součástí bude samozřejmě vánoč-
ní výzdoba, vždyť jsme přeci zahrádkáři. Podí-

let se budou děti ze základní i mateřské školy, 
na výstavě uvidíte jejich krásné obrázky a vý 
robky. Také budete moci koupit vánoční dárky  
z chráněné dílny z Odlochovic, se kterou již 
několik let spolupracujeme.A nebudou chy-
bět ani adventní věnce, košíky, květiny, med, 
výrobky řezbáře. Pro adventní atmosféru 
bude připraven horký punč, který k vánoční 
pohodě vždy patřil. 
Budeme moc rádi, když naši výstavu ve vel-
kém počtu, jako loni, navštívíte, a my vám tak 
opět budeme moci přinést v adventním čase 
radost a pohodu.   

Zveme vás na výstavu zahrádkářů  
na téma ladovských Vánoc 

Chystáte se přilepšit divoké zvěři na zimu? 
Přečtěte si, co zvěř opravdu ocení… 

Text: Kateřina Šilhová, redakce | Zdroj: Myslivost 10/2017; www.cmmj.cz/chcete-v-zime-prilepsit-zveri-ctete-pozorne/

Sychravý podzim zaťukal na vrátka. Vy-
sypaly se kolem nás hory kaštanů, žalu-
dů a dalších plodů a první, co nás mnohé  
v souvislosti s tím (tedy kromě tvoření 
kaštanových zvířátek samozřejmě) napad-
ne, že bychom je mohli také nasbírat pro 
zvěř. Jinými slovy v hlavě se nám rodí dob-
rosrdečný plán, jak srnkám, zajícům a dal-
ším pomoci připravit se na zimu. Možná 
nás však ani nenapadne, že ne vždy se může 
něco takového stát dobrým skutkem. Jak to 
udělat správně?

Ač se to na první pohled nezdá, přikrmování 
je velice zodpovědná a odborná činnost. Ne 
vše je pochopitelně pro zvěř vhodné. Zbytky 
z domácnosti mohou být dokonce nebezpeč-
né. Ani není žádoucí svévolně vytvářet v lese 
hromady krmiva (a  už vůbec ne pečiva!). Je 
důležité si uvědomit, že většinu lidské potra-
vy divoká zvěř není schopna strávit. Pro zvěř 
je dobré pouze to, co vyroste v naší přírodě 
a předkládá se buď sušené, nebo v čerstvém 
stavu. Zejména u čerstvého krmiva se také-
předpokládá, že budeme následně kontrolo-
vat, zda na místě nezůstává již krmivo v ne-
valném stavu, nehnije, neplesniví.

PROČ ZVĚŘ NESNÁŠÍ ZMĚNU KRMI-
VA?
Asi si nikdo z nás nedokáže představit, že 
bychom každý den večeřeli to samé. Co si  
o tom ale myslí srnka? Většina spárka-
té zvěře (srnci, jeleni, daňci, mufloni) 

jsou přežvýkavci a ti potřebují mít naopak 
stálou krmnou dávku, minimum změn,  
a pokud, tak změny mírné a pozvolné. Ne-
krmí totiž jen sebe, ale také své okem nevi-
ditelné nájemníky, kteří pro ně denně pilně 
pracují. A tito nájemníci jsou na novinky 
v potravě obzvláště hákliví, snad proto, že 
jsou v jádru ještě primitivní tvorové, prostě 
potřebují furt to samé! Jedná se o bacho-
rovou mikroflóru - bakterie a prvoky, žijící  
v jejich trávicím traktu. Bez nich přežvý-
kavci nemohou z objemných krmiv (např. 
jetel, vojtěška), plných pro nás nestravitel-
né vlákniny, získat dostatek živin. Trávení 
závisí na množství a zdravotním stavu mi-
kroflóry v předžaludcích (u přežvýkavců),  
u zajíců podobně ve slepém střevě. Nenadá-
lé změny složení potravy mění i složení této 
mikroflóry, dochází k nežádoucímu kvašení 
v trávicím ústrojí a na průšvih je zaděláno.  
V krajním případě může zvěř i uhynout.  
A teď nám možná dochází, když jeden done-
se košík jablek, druhý nějaké to zrno ovsa a 
třetí třeba žaludy, bude krmení stále stejné?

NA ČEM SI ZVĚŘ RÁDA POCHUTNÁ?
Nejvíce ocení samozřejmě seno, dále dužnatá 
krmiva, např. brambory, mrkev, řepu, jablka, 
hrušky, jeřabiny, která jsou pro ně také zdro-
jem tekutin. Pokud se krmí jadrnými krmi-
vy (do této skupiny patří např. oves, ječmen, 
ale i zmíněné kaštany, žaludy apod.), musí se 
začít již na podzim, aby si na ně zvěř zvykla. 
Je dobré předkládat tato krmiva včas, aby si  

z nich stihla vytvořit dostatečné tukové záso-
by na zimu. Ne až v měsících největšího chla-
du, to už může být pozdě. 

PŘINÉST KRMIVO MYSLIVCI MÍSTO 
DO LESA JE NUDA, ALE NENÍ TO 
ŽÁDNÁ OSTUDA! 
Jestliže si nejste opravdu jisti, raději se po-
raďte s místními myslivci, co můžete do kr-
melců přidávat a hlavně jestli vůbec. Pokud 
pomoc myslivci potřebují, rádi vám poradí, 
jak se nejlépe zapojit. Zároveň vás ale téměř 
jistě požádají, abyste donášku krmiva do vol-
né přírody nechali na nich. Přijdete možná  
o zážitek, na druhou stranu jen máloco zvěři, 
ve vší snaze jí pomoci, uškodí víc, než když se 
kolem krmelců neustále pohybují lidé, 
mnohdy ještě na vycházce se psem. Pachová 
stopa, kterou váš mazlíček zanechá, zvěř zá-
konitě odradí. Všeobecnou radou tedy je se  
s myslivci spíše domluvit a vězme, že i bez 
přímého zážitku si uchováme dobrý skutek 
v srdci. A zvěř nám bude vděčná!  

IL
U

ST
R

A
Č

N
Í F

O
TO

 -
 Z

D
RO

J:
 w

w
w

.c
an

va
.c

om

Text: Dana Jendelová, ZO ČZS Bystřice
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PŘÍBĚH

Pod hřbitovem je pole, které leží na kopci 
zvaném od dávných časů Čeperka. Dnes je 
kopec celý jeden velký lán, ale dříve tomu 
tak nebývalo. Kopec byl plný dlouhých, úz-
kých polí a mezí, které je dělily. Sem tam 
rostlo pár stromků na kamenitých místech 
stinných remízků. Ať se tam pěstovalo ja-
kékoli obilí nebo len, západní větry je roz-
cuchaly tak, že stonky byly rozčepýřené 
do všech stran. A protože se pole čepýřila, 
říkalo se tu Na Čeperce. 

Často se na políčkách v kopci modral právě 
len. Na úvod si tedy ta krásná modrá rost-
lina zaslouží trochu pozornosti a malou 
vsuvku. Len byl potřeba v každé domácnos-
ti. Jeho setí bývalo možné jednou za 4 až 6 
let, aby se nenarušil osevní postup a půda 
se nevyčerpala z potřebných živin. Len setý 
byl odpradávna velice důležitou plodinou. 
Bohužel i tato tradiční plodina českých polí 
z naší krajiny téměř zmizela. Len přad-
ný úplně, len olejný zůstal jen na několika 
málo hektarech. Stonek se zpracovává pro 
vlákna používaná k výrobě plátna, ze se-
men se lisuje lněný olej. Semena slouží jako 
přídavek do potravin a též jako léčivo, a to 
při zánětu žaludku a střev, při žaludečních 
vředech i při zácpě. Lněný olej se zase uží-
vá vnitřně při onemocnění jater nebo pro-
ti kornatění cév a také pro udržení zdravé 
hladiny cholesterolu. Zevně se olej aplikuje 
na kožní záněty a na spáleniny. I odpad ze 
zpracování našel využití – lněné pokrutiny, 
které vznikají při lisování oleje, se zkrmu-
jí dobytku, pazdeří a koudel, což je odpad 
při zpracování stonku a vláken, slouží jako 
tepelná izolace. Len má ve stonku dlouhá 
vlákna, ze kterých se vyrábí tkanina, ta tvo-
ří jen asi 10 % stonku a zasahují i do kořenů, 
takže se len nikdy neseká, ale vytrhává ze 
země. Nechá se na poli ležet několik týd-
nů vystavený na dešti a slunci, aby se zbavil 
klihu, a pravidelně se obrací a suší. 

Ale teď už zpátky k Čeperce…

Následující příběh je z  vyprávění babičky  
Jirouškové, která bydlila v  ulici K  Líšnu, a 
stal se prý někdy před rokem 1938. 

Začátkem srpna se podle počasí začalo 
se sklizní a len se musel po řádcích vytr-
hat. Na jednom z políček začaly s prací dvě 
ženy. Jedna z  nich nesla v šátku malé (asi 
dvouleté) spící batole. Tenkrát žádné škol-
ky ani jesle nebývaly, tak prostřela plátno 
pod keř černého bezu a na ně položila spící 
dítě. Mělo na hlavě červený čepeček, to aby 
jej matka už z  dálky dobře viděla, když se 
ohlédla od práce. Ženy se daly do vytrhá-
vání, postupovaly nahoru do kopce a kladly 
do řádků vytrhaný len. Občas se otočily a 
podívaly se, zda je červená čepička na svém 
místě. Na kopci se obtrátily a postupovaly 
stejně, až se přiblížily ke keři. Červená bar-
va čepečku z dálky jen svítila, tak se zdálo, 
že je vše v pořádku. Konečně se dostaly až 
na dohled ke keři, kde dítě ponechaly. Jaké 
leknutí ale matku čekalo při pohledu zblíz-
ka. Čepeček se zachytil o nízkou větev keře, 
tak byl na místě, ale dítě bylo pryč! Obě 
ženy propadly zoufalství a začaly s  hledá-
ním. Volaly, prohledávaly nejbližší porost, 
ale vše bylo marné, nikdo se neozýval, jen 
ptáci zpívali. Kopec s mnoha políčky, me-
zemi a remízky, se najednou zdál obrovský 
a malé dítě bylo v něm neviditelné a ztra-
cené. Matka tedy poslala svou pomocnici 
domů pro hospodáře a sama dál hledala, 
neboť se blížila mračna a vypadalo to, že 

přijde déšť.
Hospodář přijel se žebřiňákem a na něm 
bylo pár sousedů, kteří chtěli pomoci s hle-
dáním. Nebylo to snadné, protože nesměli 
podupat a poničit cizí pole před sklizní. Vše, 
co činili, však bylo zatím bez výsledku. Ob-
loha se celá zatáhla mraky, když k poli došel 
starý výměnkář. Byl to dědeček ztraceného 
dítěte, a na provaze vedl malého huňaté-
ho psíka. Pohladil ho a dal mu k  čenichu 
červený čepeček. Pejsek zavrtěl ocáskem, 
očichával čepeček, pak plátěný přehoz a 
vyrazil po chvilce mezi dlouhá stébla lnu, ta 
se jen vlnila podle toho, kudy šel. Netrvalo 
dlouho a jeho štěkot se začal ozývat z jed-
noho docela vzdáleného místa, kam ihned 
rychlými kroky zamířil hospodář. A k veliké 
radosti všech hledajících najednou zdvihl 
vysoko nad hlavu nalezeného, ještě roze-
spalého synka. 
Pejsek i dědeček byli rázem hrdiny celé 
akce. Hospodář všechny svezl domů na že-
břiňáku, aby unikli přicházejícímu dešti. A 
malému chlapci tohle dobrodružství vy-
neslo životní přezdívku, pak prý mu hodně 
dlouho všichni říkali Fanda Čeperka.

Jak se Na Čeperce odehrálo lněné drama 
Text: Miroslava Michálková, členka redakční rady | Foto: Marek Bílek
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www.ing-zdenka-cachova.bemergroup.com

Ing. Zdenka Cachová
724 427 017

Budete-li chtít vyzkoušet tuto metodu na vlastní
kůži, přijďte si BEMER vyzkoušet v termínech

       16.11. ve čtvrtek v 10 hod.
      13.12. ve středu v 18 hod.
       14.12. ve čtvrtek v 10 hod.

2 x 8 minut denně vám může
zlepšit život

 
žít vědomě

žít bez bolesti
žít na plný výkon

Víte, že aplikace BEMER ovlivňuje 74% krevního oběhu v oblasti
mikrocirkulace?     

Turistické a informační centrum Bystřice
Ješutovo náměstí č.p. 14 

Bystřice u Benešova In
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Petrovice 11, 257 51 Bystřice 
 

 
Prodej suchého palivového 

dřeva 
 

Smrk, borovice, modřín, olše 
 

- řezané, štípané, polínka 30 – 35 cm, olše 33 
nebo 100 cm 

- na paletě 1 PRMr (prostorový metr rovnaný) 
 

Dřevo je sušené v horkovzdušné sušárně, 
vlhkost 18 - 20%, vhodné k okamžitému topení. 

 
Možnost dopravy. 
 

 
Kontakt: 
+420 777 738 813 
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Daňová a účetní fi rma DANĚ ZID s.r.o.

Kontakt: 604 700 123, email: zid@centrum.cz nebo osobně v kanceláři Dr. E. Beneše 26

ZPRACOVÁVÁME:
účetnictví
vedení daňové evidence
daňová přiznání
mzdy

PRO PLÁTCE DPH:
zpracování podkladů pro DPH
vedení záznamní povinnosti
elektronická podání DPH i kontrolní hlášení

kancelář Bystřice Dr. E. Beneše 26
praxe více než 20 let
pracujeme na smlouvu a cena je 
stanovena dle možností podnikatele
zastupujeme při jednání s F, ZP a OSSZ
informace a poradenství je zdarma

Zdeněk Dvořák

HISTORIEINZERCE
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Otevírací doba
PO–PÁ 8:00-17:00
Sobota: po tel. domluvěVýměna pneu

Na počkání. Včetně vyvážení kol.

od
600 Kč

Autoservis
Pneuservis

PPO–P
SSobbo

auto – pneu – servis Procházka

Autoservis Procházka | K Nesvačilům 197 | Bystřice (pod JZD)

Tel.: +420 777 612 812

Bez názvu-3   2Bez názvu-3   2 03.04.2023   11:44:1203.04.2023   11:44:12
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VZPOMÍNKY

 Pomalu jsme se vrátili na most a pak do-
šli na náměstí. Tady na rohu bývala lékárna, 
chtěla jsem vyvolat další vzpomínku.  Pan 
�íha zastavil na kraji parku a začal vyprávět: 
To bylo nedávno, ale já tu pamatuji ještě 
nízký domek, v němž bylo řeznictví. Pak 
dům přestavěli. Dole bylo stále řeznictví, ale 
přibylo patro s byty. �ž po válce tu byla lé-
kárna, nad jejímž vchodem byl balkon. 
Vzpomínám si, že prvním lékárníkem byl 
pan Sucharda� měl zvláštní křestní jméno, 
myslím, že René. Když jsem omarodil nebo 
někdo z rodiny, chodívalo se k němu pro 
prášky, nejčastěji takzvané harburny. Har-
burn byl chininový prášek v oplatce velikos-
ti zhruba dnešní koruny, ale o něco tlustější 
� asi tak půl centimetru. Nesměl se roz-
máčknout na lžičce jako třeba aspirin, to 
potom chutnal strašně hořce a dostat ho do 
dětí bylo takřka nemožné. Ještě že dnes už je 
dost jiných léků. 

Vra�me se ale k lékárníkům: Po panu 
Suchardovi vedl lékárnu dlouho pan Ze-
man. V té době bylo postaveno zdravotní 
středisko s novou lékárnou. Potom tu pů-
vodní lékárnu vystřídala nějaká banka, pak 
šikovná cukrárna, té bylo škoda, člověk si  
v ní mohl chvíli příjemně odpočinout. Ně-

jaký čas tam také prodávali obnošené šat-
stvo a teď je tu večerka. O kousek dál, kde je 
nyní sklad, bývala filiálka záložny. 

Do vedlejšího domu jsme chodívali pro 
boty, měl tam obchod �a�a �obrázek�. Po 
válce tam v polovině domu udělali byt  
a v krámku vedle bylo řeznictví. Panečku, 
tam měli výborné uzené. Ve dvoře býva-
la parádní udírna se širokým vstupem do 
komína� vešlo se do ní pěkných pár kous-
ků dobře naloženého masa. Udívalo se  
v zimních měsících, většinou odpoledne  

a přes noc. �elou ulicí se pak až do ranních 
hodin nesla omamná vůně. Dneska se udí  
 elektrických zařízeních, ale tenkrát to byl 
hotový obřad: Topilo se jen určitými dru-
hy dřeva, aby chu� byla přesně taková, jaké 
chtěl mistr uzenář docílit. Jen toho tvrdé-
ho a švestkového nebo třešňového dřeva, 
co na to bylo potřeba. �le když ještě teplý 
kousek té dobroty zavoněl na talíři, to byla 
panečku pochoutka... 

Při tom vzpomínání člověk docela dostane 
hlad. Takže si to dopovíme zase někdy příště.

PEDIKÚRA
Michálková Martina

733 214 147

POSKYTUJI PROFESIONÁLNÍ PEDIKÚRU
 LÁZEŇSKOU
 PŘÍSTROJOVOU
 KOMBINOVANOU       

A DALŠÍ NOVÉ SLUŽBY

APLIKACE NEHTOVÝCH ROVNÁTEK
INDIVIDUÁLNÍ SILIKONOVÉ KOREKTURY

 VHODNÉ I PRO DIABETIKY A DĚTI
 NA VAŠE OBJEDNÁNÍ
 S KVALITNÍ PÉČÍ

FOTO: Miroslava Michálková FOTO: Miroslava Michálková

KOREKTORY

Kvalitní čištění a úklid

• Kanceláře
• Činžovní domy
• Koberce
• Pohovky, křesla
• Matrace
• Interiéry aut

www.cistenikobercuasedacek.cz 
www.cisteninakladnichaut.cz

Kontakt:
Jiří Dušek 
+420 730 828 897 
cistenibenesov@seznam.cz
IČ: 64002047 
DIČ: CZ7304152394

Už nemusíte nikam jezdit. Čištění provedeme u Vás na místě:
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Bystřice, Benešov, Vlašim, Votice, Týnec, Sedlčany, Sázava a okolí.

HISTORIEINZERCE
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Brány Ekocentra se pro veřejnost uzavřou 
na celou zimu ne proto, že by místní zvířa-
ta upadala do zimního spánku, ale proto, 
že většina zvířat mění své obydlí. Hos-
podářská zvířata se přesouvají do uza-
vřených stodol, kde na ně třeskutý mráz 
a  chladný sníh nemůžou, volně žijící zví-
řata z řádu sov a dravců se zase ukryjí do 
přístřešků z voňavého chvojí. A co teprve 
taková exotická zvířata? Lemuři vystrkují 
nos z vyhřátého domečku jen ve výjimeč-
ně teplých dnech, surikaty raději rejdí ve 
vyhřátém písku, než by se nořily po krk ve 
sněhu a nosálové se vydrží celé dny líně 
povalovat ve svých pelíšcích. A už jste vi-
děli klokana na sněhu? My ano a ačkoli to 
může znít paradoxně, klokanům jako jedi-
ným, zima příliš nevadí. 

Jako již tradičně, si i  v  letošním roce 
Čapí hnízdo připravilo uzavírání stezky 
v Ekocentru s doprovodným programem 
pro malé i  velké návštěvníky, účast byla 
hojná a  všichni si společně s  námi užili 
krásný poslední den k ukončení sezóny 
v  halloweenském duchu. Tímto děkuje-
me všem zúčastněným a již nyní se těší-
me na zahájení té příští.

Čapí hnízdo by touto cestou také rádo 
poděkovalo všem návštěvníkům za vel-
kou podporu a zájem během celé letošní 
sezóny, byla to radostná doba plná sdí-
lení krás přírody a zvířecího světa. V příš-
tím roce, s příchodem jara, Ekocentrum 
opět otevře své brány a plánuje uspořá-
dat mnoho akcí pro rodiny s dětmi, včet-

WWW.CAPIHNIZDO.CZ

Sezóna v Ekocentru na Čapím hnízdě se pomalu chýlí ke konci. 
S nástupem podzimu a chladnějšího počasí se zaměstnanci 
i zvířecí kamarádi připravují na zimní období, které přinese 
zasloužený odpočinek.

Ekocentrum 
se chystá k zimnímu 
spánku 

ně oblíbených příměstských táborů na 
léto. Máte se na co těšit! 

Na závěr bychom chtěli také poukázat na 
úspěch fotografa Pavla Vítka, který získal 
2. místo v  soutěží Czech Nature Photo 
v kategorii volně žijící ptáci. Jeho fotografie 
„Kachny v ledových kruzích“ zachycuje krá-
su volně žijících ptáků v přírodním prostředí 
rybníka Slavníč v areálu Čapího hnízda. 

Více info na www.capihnizdo.cz 
a na našich sociálních sítích.

Ekocentrum 
se chystá k zimnímu 
spánku 

Ekocentrum 
se chystá k zimnímu 
spánku 
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Více informací
www.mkicbystrice.cz 
tel.: 602 667 162

KALENDÁŘ AKCÍ
12/11/23
od 15 h

14/11/23
od 19 h

15/11/23
od 17 h

16/11/23
8-18 h
22/11/23
od 17 h

25/11/23
od 10 h

2/12/23
od 14 h
2/12/23
10-19 h

2-3/12/23
9-17 h

SVATOMARTINSKÝ KONCERT 
Kostel sv. Martina na Tožici
Musica da Chiesa
KABARET PEPE NA CESTÁCH
Divadlo U Jelena
Michal Hnátek a Petra Bílková
VERNISÁŽ VÝSTAVY V. ROZKOVCE
kavárna KAFÍČKO
výstava potrvá od 15/11 do 15/12
OSLAVA 1. ROKU KAFÍČKA
kavárna KAFÍČKO 
VÁNOČNÍ SVATBA SNĚHULÁKA 
KARLA
Divadlo U Jelena
Loutky bez hranic
PŘEDVÁNOČNÍ POSEZENÍ
SDRUŽENÍ ZDRAVOTNĚ
POSTIŽENÝCH
Sál Hostince U Hlaváčků
ROZSVÍCENÍ VÁNOČNÍHO STROMU
Ješutovo náměstí, Bystřice
ADVENTNÍ DEN OTEVŘENÝCH
DVEŘÍ NA ZÁMKU LÍŠNO
Zámek Líšno
VÁNOČNÍ VÝSTAVA ZO ČZS
Sál Hostince U Hlaváčků

Otevírací doba

KAVÁRNA KAFÍČKO
& INFOCENTRUM 

pondělí až pátek
sobota a neděle

8:00-18:00 h
13:00-18:00 h

Mimořádná otevírací doba
14/11/23
17/11/23
2; 3; 10; 17 a 22/12/23
13/12/23
23/12/23-1/1/24 

8:00-22:00 h
ZAVŘENO

8:00-20:00 h
8:00-22:00 h

ZAVŘENO

od 17 h

3/12/23
od 17 h
10/12/23
od 17 h
13/12/23
od 17 h

13/12/23
od 19 h

14/12/23
13-17 h

17/12/23
od 16 h
22/12/23

I. ADVENTNÍ KONCERT
Varhanní koncert Aleše Noska
II. ADVENTNÍ KONCERT
středověká hudební skupina DEI GRATIA 
VÁNOCE ZA ČASŮ PRABABIČEK
Divadlo U Jelena
Studio Dell´Arte 
VÁNOČNÍ KONCERT
Divadlo U Jelena
Kateřina Ševidová
VÁNOČNÍ DEN V ZŠ
budova ZŠ Bystřice
(Vánoční výstava 11-14/12/23)
III. ADVENTNÍ KONCERT
Koncert a capelly SOTOVOX
IV. ADVENTNÍ KONCERT
Žáci ZUŠ Benešov (Bystřice)

www.mestobystrice.cz Město Bystřice

www.mkicbystrice.cz MKIC Bystřice

Adventní koncerty proběhnou v kostele sv. Šimona a Judy v Bystřici.

V BYSTŘICI A OSADÁCH SE BRZY ROZZÁŘÍ 
VÁNOČNÍ STROMY | Kde a kdy?

25. 11. 2023 17:00 Mokrá Lhota 
- vánočně nás naladí hudební vystoupení kapely SPOJENÍ 

1. 12. 2023 18:00 Radošovice  
- akce je pouze pro místní a blízké sousedy (Tožice, Drachkov)  

2. 12. 2023 14:00 Bystřice  
- čeká nás adventní trh, pro děti kolotoč a dílničky, vystoupení žáků  

MŠ a ZŠ, andělé na chůdách, rozezní se ZVONOHRA  

i hlas zpěvačky KAMILY NÝVLTOVÉ

3. 12. 2023 17:30 Nesvačily 
- tradičně nás večerem provede adventní seskupení PRSKAVKA


